
منتقدان همیشگی

فضای انتقاد در جامعه ایران طی سال های اخیر دچار دگرگونی های 
عمیقی شده که ریشه در تحولات سیاسی، اجتماعی و تکنولوژیک دارد. 
در دهه های اول پس از انقلاب، انتقادها عمدتا در چارچوب گفتمان 
رسمی نظام و حول محور »نقد درون سیستمی« می گشت، اما امروز 
شاهد رادیکال تر  و فراگیر شدن این انتقادها هستیم. این تغییرات دلایل 
متعددی دارد که مهم ترین آن شکاف عمیق بین مجریان وظایف و مردم 
است. ناکارآمدی در حل مشکلات معیشتی، نمود بیشتر فساد و احساس 
بی عدالتی و شکاف اجتماعی، باعث شده انتقادها جنبه شخصی و تندتری 

پیدا کنند.
نقش فضای مجازی در این تحولات غیرقابل انکار است. شبکه های 
اجتماعی همزمان هم باعث دموکراتیزه شدن فضای انتقاد شده اند و 
هم به دلیل ناشناس بودن کاربران، زمینه را برای بیان تندترین انتقادات 
فراهم کرده اند؛ اما در کنار این عوامل، باور نداشتن به اصلاح و توان اصلاح 
نیز به این مسئله دامن زده است. تجربه های مکرر نشان داده که حتی 
وقتی مسئولان به انتقاد از وضعیت می پردازند، تغییر محسوسی ایجاد 
نمی شود. این مسئله باعث شده مردم به این باور برسند که امکان هیچ 

تغییری نیست و صحبت کردن تنها راه باقی مانده است.
اما چرا مردم به جای اقدام عملی، به حرف زدن بسنده می کنند؟ پاسخ این 
سؤال چندبعدی است. اولا هزینه اقدام عملی بسیار بالاست. هزینه نه به 
عنوان پیامد که زمان این اقدام، می تواند مهم ترین هزینه برای عمل کردن 
باشد. این که امروز کاری کنیم و در سه نسل بعد نتیجه را مشاهده کنیم، 
مردم را به این نتیجه رسانده که بهتر است حرف بزنند تا دست به کاری زنند. 
تجربه نشان داده که هرگونه اقدام منتقدانه ممکن است، تاثیری فوری 
نداشته باشد. ضمن این که فقدان مکانیسم های نهادی و نبود نهادهای 
مدنی قدرتمند که بتوانند اعتراضات را به اقدامات عملی تبدیل کنند، 
مردم را به سمت انتقاد شفاهی سوق داده است. در نهایت، مشکلات 
معیشتی نیز آنقدر وقت و انرژی مردم را گرفته که فرصتی برای اقدام عملی 
سازمان یافته باقی نمی گذارد. این که مردم درگیر روزمرگی و زندگی باشند، 
موضوع مهم تری است تا این که به دنبال اصلاح وضعیت برای فرزندان و 

نوه های خود بروند.
نمونه های عینی این وضعیت را می توان در انتقادات مکرر از سیستم 
آموزشی مشاهده کرد که نشان دهنده ناکارآمدی پس از سال هاست. در 
واقع، جامعه ایران به نقطه ای رسیده که از یک سو، نمی تواند سکوت کند 
و از سوی دیگر، اقدام عملی موثر ندارد. این تناقض باعث شده انتقادات 
روزبه روز تندتر شوند، در حالی که راه حل های عملی برای تغییر وضعیت به 
چشم نمی آید. نتیجه این شده که مردم در دام یک دور باطل افتاده اند: 
هرچه بیشتر انتقاد می کنند، کمتر به نتیجه می رسند و هرچه کمتر به نتیجه 
می رسند، انتقاداتشان تندتر می شود. این چرخه معیوب تا زمانی که 
تغییری اساسی در ساختارهای اقتصادی و اجتماعی ایجاد نشود، ادامه 
خواهد یافت. چنین وضعیتی، چرخه باطل خودگویی و خودخندی را به 
طور مستمر ادامه می دهد و ما منتقدان همیشگی و معترضان محافل 

خود خواهیم ماند.

گزارش دومگزارش اول

مسعود پزشکیان تاکنون سه بار به قم سفر کرده است. 
نخستین بار ۲۶ خردادماه ۱۴۰۳ در بحبوحه فعالیت های 
انتخاباتی به عنوان یکی از کاندیداها به قم رفت و پس 
از افتتاح دفتر انتخاباتی خود، با آیت الله کریمی جهرمی 
دیدار و گفت وگو کرد. دومین بار وقتی تهران را به مقصد 
قم ترک کرد که دیگر در جایگاه رییس جمهور قرار داشت. 
او ۱۰ آبان ماه سال گذشته بعد از زیارت بارگاه حضرت 
معصومه )س( با حضرات آیات الله جوادی آملی، مکارم 
و  زنجانی  شبیری  همدانی،  نوری  سبحانی،  شیرازی، 
حجت الاسلام شهرستانی دیدار کرد و مراجع را در جریان 

برنامه ها و اقدامات دولتش قرار داد.
سومین سفر او هم روز گذشته انجام شد. دلیل این سفر 
حضور و سخنرانی در اجلاس خبرگان رهبری بود. او در 
سومین اجلاس دوره ششم مجلس خبرگان رهبری، با 
تاکید بر ضرورت حفظ وحدت و انسجام در داخل کشور و 
میان مسلمانان، گفت: اگر وحدت داشته باشیم، قادریم 
تمام مشکلات را حل کنیم. هر عملی که این انسجام را 

برهم بزند، باید از آن پرهیز شود.
حضور  در استان قم فرصتی را برای شخص دوم کشور 
فراهم کرد تا در نشست عدالت آموزشی شرکت کند؛ 
کلیدواژه عدالت آموزشی برای رییس جمهور و دولتش 
همواره مهم است و اهمیت آن را می توان در سخنان 
رییس قوه مجریه در آیین تکریم و معارفه وزرای سابق 
و جدید آموزش و پرورش یافت. آنجا که او با اشاره به 
اهمیت نقش و جایگاه وزارت آموزش و پرورش در انجام 
اصلاحات اجتماعی، خاطرنشان کرده بود: »آنچه ما در 
جریان انتخابات به عنوان یک اصل به دنبال آن بودیم و 
پای آن نیز ایستادیم، احیای حق و اجرای عدالت بر اساس 

گاهی بوده است. ممکن است نتایج اقدامات  علم و آ
دولت در این زمینه به سرعت قابل مشاهده نباشد، اما 
اگر به دنبال اصلاح هستیم، باید از همین جا شروع کنیم.«

وزیر آموزش و پرورش نیز به عنوان مهم ترین بازوی 
رییس جمهور برای اجرای ایده عدالت آموزشی در یکی 
از نشست های سفر استانی پزشکیان به چابهار، یادآور 
شد: »مسیر توسعه کشور از آموزش و پرورش می گذرد و 
آموزش، آغاز تحول در کشور است.« ضرورت ایجاد چنین 
دگرگونی در جامعه موجب شده تا به گفته رییس دفتر 
رییس جمهور؛ »ارتقای آموزش عمومی« جزو اولویت های 
سه گانه شورای عالی انقلاب فرهنگی برای چهار سال آینده 
قرار گیرد. در این زمینه محسن حاجی میرزایی که در دولت 
دوازده متصدی وزارت آموزش و پرورش را در سابقه کار 
خود دارد با بیان اینکه یکی از مهم ترین اولویت های 
دولت چهاردهم و شخص رییس جمهور مسئله ارتقای 
کیفی آموزش و پرورش است، گفته است: »در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی نیز با پیگیری دکتر پزشکیان، سه موضوع 
ارتقای آموزش عمومی، تحول در دانشگاه ها و مسائل 
مربوط به خانواده در اولویت کاری این شورا برای چهار 

سال پیش رو قرار گرفته اند.«
به همین جهت رییس دستگاه اجرا در اکثر سفرهای 
استانی خود، پرونده عدالت آموزشی را روی میز قرار 
می دهد تا نشان دهد شخص او پیگیر این موضوع است. 
براین اساس در نشست عدالت آموزشی در قم با بیان 
اینکه مدارس را با مشارکت مردم می سازیم، همان گونه 
که در گذشته برای ساخت خانه های بهداشت مردم 
پیش قدم بودند، تاکید کرد که باید مشارکت عمومی را 
جلب کنیم؛ اگر مردم پای کار بیایند، بسیاری از مشکلات 

حل خواهد شد.
در حاشیه این دیدار شماری از مسئولان استان هم با 
رییس جمهور دیدار کردند. منان رییسی، نماینده مردم 
قم در صفحه شخصی اش جزییاتی از این دیدار را رسانه ای 
کرد و با اشاره به دو مطالبه ای که او از رییس دولت داشت، 
گفت: اختصاص حداقل یک ساعت خاموشی در طول 
روز به همه مناطق تهران پیش از شروع شب، تا نیاز به 
جبران برق تهران از طریق خاموشی های گسترده در قم 
و شهرهای اطراف نباشد؛ دوم، جداسازی توزیع برق 
استان قم از تهران و اتصال آن به برق منطقه ای باختر، تا 
بار ناترازی تهران بر دوش قم تحمیل نشود. رییس جمهور 
پس از شنیدن این مطالبات، ضمن اعلام موافقت، پیگیری 

موضوع را به مسئول دفتر خود ارجاع داد.
رییس جمهور بعد از سفر فشرده به پایتخت مذهبی 
اجلاسیه  در  شرکت  شد.  مشهد  راهی  ایران 
و  )ع(  رضا  حضرت  جهانی  کنگره  ششمین 
همایش عدالت و تحول در آموزش و 
پرورش از مهم ترین برنامه های او در 

خراسان رضوی بود.

روابط هند و پاکستان پس از یک حمله تروریستی مرگبار 
در ۲۲ آوریل ۲۰۲۵ در منطقه پهلگام )کشمیر تحت کنترل 
هند( که ۲۶ کشته و ۱۷ زخمی برجای گذاشت، به شدت 
دستگاه  رییس  عراقچی،  عباس  سید  شد.  متشنج 
دیپلماسی بعد از   تنشی که بین دو کشور شکل گرفت، در 
حساب کاربری خود در فضای مجازی با بیان اینکه هند و 
پاکستان برادران و همسایگان ایران هستند و از روابطی 
برخوردارند که ریشه در پیوندهای فرهنگی و تمدنی 
چندصدساله دارد. ما آنها را مثل دیگر همسایگان، اولویت 
نخست خود می دانیم، اعلام کرده بود: تهران آماده 
است تا با استفاده از مساعی جمیله خود در اسلام آباد 
و دهلی نو، در این زمان دشوار تفاهم بیشتری را بین 

طرفین ایجاد کند.
هرگونه تنش میان دهلی نو و اسلام آباد به عنوان دو 
قدرت، یک تهدید بالقوه برای کل منطقه از جمله جمهوری 
اسلامی ایران است. ازاین رو جمهوری اسلامی ایران 
رایزنی های خود را برای حل مناقشه ایجاد شده انجام 
داد. وزیر امور خارجه ۱۴ اردیبهشت ماه عازم اسلام آباد 
شد و ضمن دیدار با مقام های عالی رتبه پاکستان، در 
خصوص موضوعات دوجانبه از جمله همکاری های 
اقتصادی، تجاری، امنیت مرزی و نیز تحولات منطقه ای و 

بین المللی رایزنی و تبادل نظر کرد.
عراقچی، پس از دیدار با همتای پاکستانی خود و برگزاری 
مذاکرات با حضور هیات های دو کشور در اسلام آباد، با 
بیان اینکه سفر ما به پاکستان سه هدف اصلی داشت؛ 
اول بررسی آخرین وضعیت در منطقه بود و آنچه اتفاق 
افتاده و بین هند و پاکستان در جریان است، گفت: هر 
دو کشور هند و پاکستان، کشورهای دوست جمهوری 
اسلامی ایران و البته پاکستان کشور همسایه و برادر ما 
است و علاقه مند بودیم که قبل از سفر به هند در جریان 
مواضع دوستان خود در پاکستان قرار بگیرم. او با بیان 
اینکه در دیدار با دوستان پاکستانی آنان را درخصوص 
آخرین وضعیت مذاکرات )غیرمستقیم( بین ایران و آمریکا 

توجیه کردیم، تاکید کرد: هدف دیگر ما 
مرور روابط دوجانبه ایران و پاکستان 
به ویژه در حوزه های سیاسی، اقتصادی 
و فرهنگی بود که آن را مورد بررسی قرار 
دادیم و در دیدارهای آتی نیز آن را دنبال 

خواهیم کرد.
ابراهیم رحیم پور، معاون پیشین آسیا 
هم  خارجه  امور  وزارت  اقیانوسیه  و 
درباره درگیری ها بین هند و پاکستان 
بر نقش آفرینی یک میانجی تاکید کرد و 
گفت: معتقدم قطعا نیاز به میانجیگری 
هیچ کس  تاکنون  اما  دارد،  وجود 
انجام  موثری  میانجیگری  نتوانسته 
دهد. به ویژه باتوجه به بحران های دیگر 

در سطح منطقه و جهان، تلاش چندانی برای جلوگیری از 
این تنش ها دیده نمی شود. اضافه شدن یک تنش جدید 
در منطقه، علاوه بر تنش های موجود، نه تنها بر کشورهای 
همسایه مانند ایران، بلکه در سطح جهانی نیز تاثیرات 
بیشتری خواهد داشت. امیدواریم این تنش ها گسترده 
نشود و به عملیات نظامی وسیع منجر نگردد، زیرا این امر 
برای هر دو کشور خطرناک است و به نظر من برای هند، به 
دلیل لطمه ای که به ثبات اقتصادی اش وارد می شود، 

خطرناک تر خواهد بود.
البته وزیر خارجه با اینکه در پاکستان به سر می برد، 
اما دست به توییت شد و اشاره ای به گفت وگوهای 
غیرمستقیم بین تهران و واشنگتن کرد و با تاکید بر اینکه 
حمایت از نسل کشی نتانیاهو در غزه از طریق ارسال 
سلاح های مرگبار و جنگ طلبی به نمایندگی از نتانیاهو 
در یمن، هیچ دستاوردی برای مردم آمریکا نداشته 
است، نوشت: اگر هدف غایی آن طور که رییس جمهور 
آنها  بازهم گفت باشد، یعنی »تنها چیزی که  ترامپ 
نمی توانند داشته باشند، سلاح هسته ای است«، توافق 
قابل دستیابی است اما تنها یک راه برای تحقق آن وجود 
دارد: دیپلماسی، بر مبنای احترام و منافع متقابل. 
از دیپلماسی  اقلیت »نتانیاهو-اول« در آمریکا که 
وحشت دارند، اکنون برنامه واقعی خود را افشا کرده اند. 
جهان باید توجه داشته باشد که اولویت واقعی آنان 
چیست.با این اوصاف سفر عراقچی به پاکستان از دو 
منظر قابل بررسی است. نخست میانجیگری برای حل 
مناقشه ایجاد شده و دیگری تاکید بر توسعه رواباط 
دوجانبه بین ایران و اسلام آباد. در مجموع سفر یک روزه 
وزیر امور خارجه، مروری بر روابط دوستانه و ترسیم 
نقشه راه همکاری های دوجانبه بود تا روند سفرهای 
برنامه ریزی شده مقامات از کشورهای یکدیگر تسریع 
پیدا کند. ضمن آنکه امید می رود با دیدارها و رایزنی های 
انجام شده شاهد حل مناقشات بین دو کشور هند و 

پاکستان باشیم.

مجتبی مشهدی محمد
دبیر گروه فرهنگ

»آگاه« سفرهای روز گذشته پزشکیان را بررسی کرد

عدالت آموزشی از تهران تا قم و مشهد
عراقچی با حضور در اسلام آباد به دنبال کاهش تنش میان هند و پاکستان است

میانجیگری ایران
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P o l i t i c s

موشک بالستیک »قاسم بصیر« با بهره گیری از شیوه هدایت 
جدید، قادر به هدف قراردادن اهداف کوچک مانند آشیانه 

جنگنده ها بدون اخلال توسط جنگ الکترونیک دشمن است.
موشک بالستیک »قاسم بصیر« که به تازگی آخرین تست و آزمایش 
عملیاتی خود را پشت سر گذاشته و یکشنبه شب )۱۴ اردیبهشت( 
با حضور وزیر دفاع رسانه ای شد، نسخه ای ارتقایافته از موشک 
»شهید حاج قاسم« با سوخت جامد و برد دست کم ۱۲۰۰ کیلومتر 
است که از جمله قابلیت های برجسته آن می توان به هدایت نوری 
و فروسرخ در فاز نهایی، مقاومت بالا در برابر جنگ الکترونیک و 
 )THAAD( نفوذ به سامانه های دفاع ضدموشکی همچون تاد
و پاتریوت )ام آی ام-۱۰۴ پاتریوت( اشاره کرد. این موشک دارای 
سرجنگی حدود ۵۰۰ کیلوگرم با دقت نقطه زنی بالا است و برای 
هدف گیری در محیط های پیچیده بدون نیاز به GPS طراحی شده 
است. بدنه کربن فایبری، قابلیت بالای مانور و توانایی تشخیص و 
درگیری با یک هدف معین در میان چندین هدف از دیگر ویژگی های 
آن محسوب می شوند که نشان دهنده پیشرفت چشمگیر ایران 

در عرصه پدافند و قدرت بازدارندگی منطقه ای است.

واکنش های بین المللی به رونمای موشک قاسم بصیر
رونمایی از موشک بالستیک »قاسم بصیر«، واکنش های متعددی 
را از سوی بازیگران بین المللی به ویژه ایالات متحده به دنبال 
داشت.وزارت امور خارجه آمریکا توسعه و آزمایش موشک های 
بالستیک توسط ایران را تهدیدی جدی برای امنیت منطقه ای و 
بین المللی دانسته و آن را چالشی در زمینه عدم اشاعه تسلیحات 
توصیف کرد. سخنگوی این وزارتخانه تاکید کرد که ایالات متحده 
از ابزارهای مختلفی، از جمله تحریم ها، برای جلوگیری از پیشرفت 
بیشتر برنامه موشکی ایران و اشاعه فناوری های مرتبط استفاده 

خواهد کرد.
رژیم صهیونیستی این رونمایی را به عنوان پیامی صریح از سوی 
ایران در نظر گرفت. تحلیلگران رژیم صهیونیستی معتقدند که 
ایران با این اقدام، تلاش دارد تا جایگاه خود را به عنوان یک عامل 
بازدارنده در برابر رژیم صهیونیستی تثبیت کند. در همین راستا 
بنیامین نتانیاهو،نخست وزیر رژیم صهیونیستی  تهدید کرد که در 
پاسخ به حملات موشکی اخیر حوثی ها به فرودگاه بن گوریون، 
نه تنها به آنها بلکه به حامیان ایرانی شان نیز پاسخ خواهد داد. 
خبرگزاری آسوشیتدپرس با اعلام این خبرگزارش داد ایران روز 
یکشنبه در بحبوحه تهدیدها علیه خود از یک موشک بالستیک 

سوخت جامد رونمایی کرد.
رسانه آمریکایی در ادامه بخش هایی از صحبت های وزیر دفاع 
کشورمان همزمان با رونمایی از »قاسم بصیر« را منتشر کرد که 
گفت: این موشک شامل پیشرفت هایی در هدایت و مانورپذیری 
است تا بر لایه های دفاعی غلبه کند و به راحتی از سیستم های 
دفاع ضد بالستیک عبور کند. همچنین گفته شده است که موشک 
»قاسم بصیر« می تواند بدون هدایت GPS و با دقت بسیار بالا، 
یک هدف تعیین شده را از میان چندین هدف شناسایی کند و 

مورد اصابت قرار دهد.
خبرگزاری فرانسه با انتشار خبر رونمایی از موشک جدید ساخت 
ایران به ارائه جزییاتی درباره مشخصات آن، ازجمله سوخت و 
برد موشک »قاسم بصیر« پرداخت. این رسانه همچنین گزارش 
داد: وزیر دفاع ایران در یک گفت وگوی تلویزیونی این موشک را 
جدیدترین دستاورد دفاعی کشور توصیف و تاکید کرد که »اگر به 
ما حمله شود و جنگی علیه ما به راه بیفتد، با قدرت پاسخ خواهیم 

داد و منافع و پایگاه های آنها را هدف قرار خواهیم داد.« به گزارش 
خبرگزاری فرانسه، وزیر دفاع ایران در ادامه یادآورد شد: ما هیچ 
خصومتی با کشورهای همسایه نداریم اما پایگاه های آمریکایی 
اهداف ما هستند. خبرگزاری شینهوا نیز در گزارش خود درباره 

رونمایی از موشک »قاسم بصیر« جزییات درباره قابلیت های 
این موشک و همچنین صحبت های عزیز نصیرزاده را منتشر کرد. 
شینهوا افزود: نصیرزاده خاطرنشان کرد که ایران زرادخانه بزرگی 
از موشک ها را در پایگاه های خود نگهداری می کند و در صورت 

تحمیل جنگ به کشور، در استفاده از آنها علیه اهداف منطقه ای 
)دشمنان( تردید نخواهد کرد.

بنابر گزارش خبرگزاری رویترز، مقامات جمهوری اسلامی ایران 
همزمان با رونمایی از موشک بالستیک سوخت جامد که برد ۱۲۰۰ 

کیلومتری دارد، تاکید کردند که در صورت حمله آمریکا یا رژیم 
صهیونیستی، آن را بی پاسخ نخواهند گذاشت.

همچنین بسیاری از رسانه های صهیونیستی، ازجمله روزنامه تایمز 
رژیم صهیونیستی، جروزالم پست و رژیم صهیونیستی هیوم به طور 
مفصل خبر مربوط به رونمایی از موشک بالستیک جدید ایران را 
پوشش دادند. بنابر گزارش رژیم صهیونیستی هیوم، جمهوری 
اسلامی ایران از موشک بالستیک با سوخت جام رونمایی کرده 
است که به گفته مقامات این کشور، مجهز به »سیستم هدایت 
حرارتی پیشرفته« است که دقت آن را افزایش داده و »در برابر 
اقدامات جنگ الکترونیک« مقاوم است. روزنامه جروزالم پست 
نیز در گزارشی درباره موشک »قاسم بصیر« صحبت های وزیر 
دفاع ایران را برجسته کرد که گفت »ما هیچ خصومتی با کشورهای 
همسایه نداریم، اما اگر به ما حمله شود، پایگاه های آمریکایی 
هدف ما هستند.« این روزنامه در ادامه، این اظهارات را پاسخی 
به تهدیدات »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی 

علیه ایران دانست.
پایگاه خبری »دیفنس پست« که به طور تخصصی اخبار نظامی را 
پوشش می دهد، گزارش داد ایران همزمان با افزایش تنش ها با 
غرب از یک موشک بالستیک با سوخت جامد و دارای ۱۲۰۰ کیلومتر 
برد رونمایی کرد. نشریه نشنال هم در گزارشی نوشت: جمهوری 
اسلامی ایران روز یکشنبه موشک بالستیک جدید خود را به نمایش 
گذاشت و در بحبوحه افزایش تنش ها با آمریکا و رژیم صهیونیستی 
بر سر گروه های مورد حمایت تهران در منطقه، متعهد شد که در 
صورت حمله، پاسخ خواهد داد. روزنامه چاپ ابوظبی افزود: 
آن طور که رسانه ها و مقامات نظامی ایران می گویند، موشک 
»قاسم بصیر« در برابر سامانه های دفاع هوایی تاد و پاتریوت مورد 
استفاده آمریکا و رژیم صهیونیستی مصون است. روزنامه های 
هندوستان تایمز، اکونومیک تایمز، شبکه سما تی وی، شبکه 
خبری العربیه و ان دی تی وی از دیگر رسانه های انگلیسی زبان 
هستند که خبر رونمایی از موشک بالستیک جدید ایران را منتشر 
کردند. این در حالی است که روز گذشته برخی از رسانه های داخلی 
وابسته به جریان اصلاحات در اقدامی مشابه با رفتارهای سخیف 
سابق خود، در گزارش هایی که منتشر کردند علائم ترس و بزدلی و 
ایجاد رعب در جامعه و تشویش اذهان عمومی را رقم زدند. با این 
وجود امت اسلامی همچنان خواهان مقابله جدی با جنایت های 
صهیونیست های بزدل هستند و توان موشکی همچنان خط قرمز 

محسوب می شود و قابل مصالحه نیست.

ارتباط با بحران یمن
در پی حمله موشکی اخیر حوثی های یمن به نزدیکی فرودگاه 
بن گوریون رژیم صهیونیستی، ایالات متحده و رژیم صهیونیستی 
ایران را به حمایت از این گروه متهم کردند. با این حال، وزیر دفاع 
کشورمان، تاکید کرد که حوثی ها به صورت مستقل عمل می کنند 
و ایران در این حملات دخالتی نداشته است. وی همچنین 
هشدار داد که در صورت هرگونه حمله از سوی آمریکا یا رژیم 
صهیونیستی، ایران به منافع و پایگاه های آنها در هر نقطه ای پاسخ 
خواهد داد. رونمایی از موشک »قاسم بصیر« در شرایطی صورت 
گرفت که تنش ها میان ایران، ایالات متحده و رژیم صهیونیستی 
بر سر برنامه هسته ای و نقش ایران در منطقه افزایش یافته 
است. این اقدام نه تنها نشان دهنده پیشرفت های نظامی ایران 
است، بلکه پیامی به رقبای منطقه ای و فرامنطقه ای درباره 

توانمندی های دفاعی و بازدارندگی تهران محسوب می شود.
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کایا کالاس، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا:
درباره مسئله هسته ای ایران، از دیپلماسی حمایت می کنیم

مذاکرات غیرمستقیم هسته ای میان ایران و آمریکا که سه دور آن با میانجیگری دولت 
عمان برگزار شده است، به  واسطه دلایلی از جمله تغییر فرمان مذاکراتی از ناحیه 

واشنگتن به تعویق افتاده است.
هیات حاکمه آمریکا به وضوح زیر میز مذاکره زده است و مطالبات زیاده خواهانه و 
خواسته های حداکثری خود را به صورت روزانه در فضای رسانه ای مطرح می کند. دونالد 
ترامپ، رییس جمهوری آمریکا روز گذشته در گفت وگو با ان بی سی گفت: خواهان برچیدن 
کامل برنامه هسته ای ایران هستم. ترامپ در ادامه در یک لفاظی بی ربط گفت: نظریه ای 
مطرح شده که ایران اجازه داشته باشد برنامه هسته ای غیرنظامی داشته باشد، یعنی 
برای تولید برق و این طور چیزها. اما من می گویم، آنها این همه نفت دارند، اصلا چرا به آن 
نیاز دارند؟ رییس جمهوری آمریکا با این حال افزود که حاضر است استدلال های تهران 
برای داشتن انرژی هسته ای صلح آمیز را بشنود و گفت: در نهایت، فکر می کنم حاضر باشم 
حرف هایشان را بشنوم. بهش می گویند انرژی غیرنظامی. ولی خب، انرژی غیرنظامی اغلب 

به جنگ های نظامی منجر می شود و ما نمی خواهیم آنها سلاح هسته ای داشته باشند.
اکسیوس درباره اظهارات ترامپ نوشت که این موضع صریح در حالی مطرح می شود که 
تهران پیشتر اعلام کرده برچیدن کامل را نمی پذیرد و برخی مقامات آمریکایی نیز خواهان 
مصالحه ای محدود با امکان ادامه غنی سازی بوده اند. به نوشته اکسیوس، اظهارات 
ترامپ می تواند مسیر دور جدید مذاکرات را به طورجدی تحت تاثیر قرار دهد؛ اما پیش از 
ترامپ نیز سایر مقامات دولت او، به بیان توقعات افراطی و زیاده خواهانه درخصوص 
مذاکرات غیرمستقیم هسته ای با ایران پرداخته بودند. برای نمونه، »مارکو روبیو« وزیر 
خارجه و مشاور موقت امنیت ملی آمریکا به فاکس نیوز گفته بود که ایران باید بین 
موشک های بالستیک و جنگ یکی را انتخاب کند! ایران باید غنی سازی اورانیوم، حمایت 

از تروریسم و برنامه موشک های دوربرد خود را متوقف کند.

سفر وزیر جنگ آمریکا به اراضی اشغالی
به موازات افزایش تنش زایی از ناحیه آمریکایی ها و به تعویق افتادن دور چهارم 
مذاکرات غیرمستقیم هسته ای، رسانه های آمریکایی به نقل از دو مقام صهیونیست 
اعلام کردند که »پیت هگست« وزیر جنگ آمریکا قصد دارد پیش از سفر دونالد ترامپ 
به غرب آسیا، در سفر به اراضی اشغالی فلسطین با وزیر جنگ و نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی دیدار کند. این نخستین سفر »پیت هگست« به اراضی اشغالی از زمان 
تصدی سمت وزارت جنگ آمریکا خواهد بود. این سفر در حالی انجام می شود که 
اختلاف نظر گسترده ای میان اسرائیل و آمریکا و همچنین در داخل دولت دونالد ترامپ، 
رییس جمهوری این کشور درباره نوع مواجهه با ایران وجود دارد. صهیونیست ها بسیار 

امیدوارند که ترامپ از ادامه مذاکره هسته ای با ایران منصرف شود و به منجلاب تدارک 
دیده شده از ناحیه مقامات رژیم صهیونیستی برای حمله به ایران فروغلتد. بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر جنایتکار رژیم صهیونیستی، با اشاره به حمله موشکی یمن به 
فرودگاه بن گوریون، در شبکه ایکس نوشت: دونالد ترامپ کاملا درست می گوید، 
حملات یمنی ها از ایران سرچشمه می گیرد. در زمان و مکانی که انتخاب خواهیم 
کرد، به حمله یمنی ها به فرودگاه بن گوریون و همچنین به اربابان آنها در ایران پاسخ 
خواهیم داد! بنی گانتز، وزیر جنگ پیشین رژیم صهیونیستی نیز با انتشار پستی در ایکس 
به حمله یمنی ها به فرودگاه بن گورین واکنش نشان داد و نوشت: این یمن نیست، 
این جمهوری اسلامی ایران است! ادعای مقامات رژیم صهیونیستی درخصوص نقش 
ایران در کمک به یمن برای حمله به بن گوریون در شرایطی است که طبق اعلام وزارت 
امور خارجه کشورمان، هرگونه مرتبط دانستن ایران به حمله به بن گوریون مردود 
است. وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با صدور بیانیه ای حمله یمنی ها به 
مواضع صهیونیست ها را اقدامی مستقل دانست که از »حس همبستگی مردم یمن 
با فلسطینی ها« برآمده است. در این بیانیه همچنین اشاره شده است که ارتش آمریکا 
در حمایت از اسرائیل، وارد جنگ با مردم یمن شده و با حمله به زیرساخت ها و اهداف 
غیرنظامی در شهرهای مختلف این کشور مرتکب جنایات جنگی می شود. وزارت امور 
خارجه کشورمان همچنین تاکید کرد که هرگونه تهدید علیه ایران محکوم است و 

تبعات آن، متوجه آمریکا و رژیم صهیونیستی است.

اذعان آمریکایی ها به عواقب وحشتناک نبرد با ایران
اما تلاش صهیونیست ها برای متقاعدکردن ترامپ و هیات حاکمه آمریکا برای ورود به 
جنگ با ایران در شرایطی است که خودِ آمریکایی ها نیز از عواقب وحشتناک نبرد با ایران 

آگاه هستند.
روز گذشته »وندی شرمن« نماینده ارشد آمریکا در مذاکرات برجام در زمان دولت اوباما در 
نشستی در دانشگاه هاروارد، اعلام کرد: حتی ترامپ نیز می داند که هرگونه جنگ با ایران، 
یک جنگ فراگیر، با عواقبی سنگین، برای جهان خواهد بود؛ ترامپ، به دنبال جنگ با ایران 

نیست؛ اسرائیل هم، برای حمله به ایران، به کمک و حمایت مستقیم آمریکا نیاز دارد.
»شرمن« این را هم گفت که آمریکا، تحریم کننده اصلی ایران است و در دوران ما )اوباما 
و بایدن(، حتی مطرح شدن همکاری اقتصادی با ایران، ممکن نبود؛ اما اکنون، کنگره 
در اختیار ترامپ است؛ شاید او بتواند اقداماتی ناممکن را انجام دهد؛ نمی توانم همه 
جزییات را بیان کنم، اما این دولت می تواند امتیازاتی به تهران ارائه دهد که در دوران 
ما ممکن نبود؛ امیدوارم، دولت ترامپ، بتواند با ایران به توافق برسد. جان مرشایمر 

نظریه پرداز آمریکایی نیز معتقد است: ایران قوی است و آمریکا 
نمی تواند تبعات جنگ با ایران را تحمل کند. این نظریه پرداز 
برجسته آمریکایی تاکید کرد: ادعای ضعیف شدن ایران از اساس 
دروغ است. ایران ذخایر عظیمی از موشک های قدرتمند، دقیق 
و کشنده دارد که می تواند در صورت احساس نیاز به اسرائیل و 
پایگاه های آمریکا حمله کنند. ایران توانایی بستن خلیج فارس 

را دارد.
نظریه پردازان  از  و  شیکاگو  دانشگاه  استاد  مرشایمر ،  جان 
واقع گرایی در روابط بین الملل، در گفت و گو با رسانه آمریکایی 
»اسپکتیتور« به عملکرد سیاست خارجی دولت ترامپ پرداخت 
و گفت: باید سیاست خارجی ترامپ را با نگاه به چهار مسئله 
مهم ارزیابی کنیم. جنگ اوکراین، مسئله ایران، جنگ غزه )بحران 

اسرائیل و فلسطینیان( و تعرفه ها. غرایز ترامپ در حوزه اوکراین و ایران عالی عمل کرده 
است. او در موضوع ایران متوجه شده که رسیدن به توافق از طریق مذاکره و جلوگیری 
از جنگ بهترین گزینه است. در موضوع جنگ اوکراین نیز ترامپ می داند باید به روسیه 

امتیاز دهد تا جنگ پایان یابد.
»تاکر کارلسون« چهره رسانه ای نزدیک به ترامپ نیز می گوید: اصلا توانایی آمریکا برای 
حمله موثر به ایران مشخص نیست. هرگونه حمله به ایران، به یک درگیری جهانی تبدیل 
خواهد شد. هرگونه حمله به تاسیسات هسته ای ایران، به آلوده شدن آب خلیج فارس 
خواهد انجامید. در نتیجه با بسته شدن تنگه هرمز، قیمت های حامل انرژی در سراسر 
جهان به شدت افزایش خواهد یافت. »دن کالدول« مشاور سابق وزیر جنگ آمریکا نیز 
معتقد است: توان موشکی ایران، کابوسی برای ارتش های منطقه شده است! حتی 
عربستان و امارات که دشمن سنتی ایران اند، مخالف سناریوی حمله هستند. ایران از دل 
تجربه جنگ با عراق، به یک قدرت موشکی منطقه ای تبدیل شده است. تهدید واقعی، نه 

هسته ای بلکه موشک های دوربردی ست که کل منطقه را در تیررس دارند!

وعده صادق سه
همان طور که کنشگران سیاسی و نظامی در آمریکا اذعان دارند، ایالات متحده از ورود 
به جنگ با ایران ناتوان است؛ بنابراین سگ هار منطقه ای آمریکا یعنی رژیم صهیونیستی 
نیز توانایی و جسارت حمله به ایران را ندارد. صهیونیست ها دهم مهر ۱۴۰۳ و عملیات 
»وعدهصادق دو« را فراموش نکرده اند؛ روزی که هیمنه نظامی آنها به طور کامل 
فروپاشید. در وعده صادق دو، به رغم اینکه قلب اراضی اشغالی با پیشرفته ترین و 

پرحجم ترین سامانه های پدافندی محافظت می شد، ۹۰ درصد شلیک ها با موفقیت به 
هدف اصابت کردند و رژیم صهیونیستی از تسلط اطلاعاتی و عملیاتی جمهوری اسلامی 
ایران به وحشت افتاد؛ این امر مشابه عملیات وعده صادق یک بود. اکثر موشک های 
شلیک شده در وعده صادق دو، حاوی کلاهک خوشه ای بوده و همین باعث خطای بسیار 
زیادی در سامانه های پدافندی رژیم صهیونیستی شد. در عملیات وعده صادق دو، 
سامانه های پدافندی رژیم صهیونیستی با عملیات سایبری قفل شدند؛ در این عملیات 
ظفرمندانه، از سیلوهای زیرزمینی نیز موشک به اهداف و مواضع صهیونیستی در قلب 
اراضی اشغالی پرتاب شد. بدون تردید، در صورت شیطنت صهیونیست ها و خطای آنها 
در حمله به ایران، وعده صادق سه محقق خواهد شد؛ عملیاتی که به مراتب دامنه و 
وسعت بیشتری نسبت به دو عملیات قبلی وعده صادق خواهد داشت. مقامات نظامی 
کشورمان نیز صریحا به دشمنان اخطار داده اند که حماقتشان در حمله به ایران، نتایج 
ویرانگری برای آنها در پی خواهد داشت؛ امیر سرتیپ خلبان نصیرزاده، وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح یکشنبه شب در مراسم رونمایی از موشک بالستیک »قاسم بصیر« با برد 
دستکم ۱۲۰۰ کیلومتری، با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران در طول چند سال گذشته 
هیچ وقت آغازگر جنگی نبوده است، تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران در آینده نیز 
آغازگر هیچ جنگی نخواهد بود، اما اگر به جمهوری اسلامی ایران حمله شود یا جنگی 
تحمیل شود با قدرت پاسخ خواهیم داد. وی تاکید کرد: اگر این جنگ از طرف آمریکا یا رژیم 
صهیونیستی باشد، جمهوری اسلامی ایران منافع، پایگاه ها و نیروهای آنها را در هرکجا 
باشد و در هر زمانی که لازم بداند مورد حمله قرار خواهد داد و وزارت دفاع در این راستا 

تلاش می کند دست نیروهای مسلح را در زمین، هوا و دریا پر کند.

اذعان آمریکایی ها به عواقب وحشتناک جنگ با  ایران   و   افتادن در دام صهیونیست ها

موشک هایی که برای »وعده صادق سه« لحظه شماری می کنند

معرفی موشک قاسم بصیر
این موشک که به عنوان نسخه ای ارتقایافته از موشک »شهید حاج قاسم« معرفی شده، به نمایش 
گذاشته شد و وزیر دفاع در گفت وگویی تصریح کرد که هدف از توسعه آن، تقویت قدرت بازدارندگی 

و افزایش توانایی مقابله با انواع سامانه های دفاع ضد موشکی دشمن است.
مشخصات فنی موشک:

نوع سوخت: جامد
برد عملیاتی: حداقل ۱۲۰۰ کیلومتر )۷۴۵ مایل(

سرجنگی: ۵۰۰ کیلوگرم )۱۱۰۰ پوند(
دقت: کمتر از یک متر در فاز نهایی

بدنه: ساختار کربن فایبری با قابلیت کاهش سطح راداری
ابعاد و جرم )احتمالی(: مشابه موشک »شهید حاج قاسم« با جرم حدود ۷ تن و طول حدود ۱۱ متر

۱۲ Mach سرعت: بر اساس مشخصات موشک »شهید حاج قاسم«، حداکثر سرعت تا
»قاسم بصیر« موشکی برای عبور از سامانه های پدافندی تاد و پاتریوت

ویژگی ها و توانمندی ها
نفوذ به سامانه های دفاعی : با بدنه رادار گریز و طراحی آیرودینامیک بهینه، توان نفوذ به سامانه های 

دفاع ضد موشکی پیشرفته مانند THAAD و پاتریوت را دارد.
مقاومت بالا در برابر تلاش های جنگ الکترونیک و اخلال گری؛ هدایت نوری- فروسرخ در فاز نهایی امکان 

هدف گیری دقیق در شرایط اختلال الکترونیک را فراهم می کند.
هدایت و دقت: استفاده از سامانه هدایت نوری- فروسرخ )Infrared Imaging Guidance( برای 

GPS  افزایش دقت نقطه زنی و خوداتکایی بدون نیاز به
توانایی تشخیص و درگیری با یک هدف مشخص در میان چندین هدف و قابلیت تغییر مسیر مانور 

در فاز نهایی پرواز.
آمادگی عملیاتی: سیستم سوخت جامد امکان آماده سازی و شلیک سریع را در کوتاه ترین زمان 

فراهم می کند و نیاز به مراحل طولانی سوخت گیری مایع را حذف می کند.
سازگاری با لانچرهای متحرک و استقرار در تاسیسات زیرسطحی، افزایش انعطاف پذیری عملیاتی 

در میدان نبرد را ممکن می سازد. 
این دستاورد صنعتی- نظامی، ضمن نشان دادن خودکفایی کشورمان در توسعه موشک های 
میان برد، پیامی روشن به رقبای منطقه ای و فرامنطقه ای مبنی بر توان پاسخ گویی قوی و دقیق به 

هرگونه تهدید ارسال می کند.
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سیاست
P o l i t i c s

رابطه دولت با احزاب و نهادهای مدنی

تشکیل نهاد مشورتی  برای رفع موانع تولید
۱۲ آذر سـال گذشـته رییس جمهـور در حکمـی »نورالدیـن آهـی« را بـه سـمت 
»مشـاور رییس جمهـور در امـور تشـکل ها و احـزاب« منصـوب و در حکـم او 
تصریـح کـرد: ضمـن بهره منـدی از ظرفیـت صاحب نظـران و اندیشـمندان ایـن 
حـوزه و هم افزایـی موثـر بـا تشـکل ها و احـزاب مختلـف، نسـبت بـه پیشـبرد 
اهـداف دولـت در توسـعه عقلانیـت سیاسـی و تعمیـق وفـاق ملـی در کشـور 

مجدانـه کوشـا باشـید.
از آن مقطع تاکنون ارتباط و تعامل نزدیکی بین احزاب و تشکل های سیاسی با 
رییس دستگاه اجرا برقرار شده و سه جریان حاکم یعنی اصولگرا، اصلاح طلب 
و اصولگرا به همراه اعضای خانه احزاب به دیدار مسعود پزشکیان رفته اند. 
آخرین دیدار نیز ۱۸ فروردین ماه به نمایندگان احزاب و تشکل های مردمی که 
اعضای ستاد انتخاباتی او )پزشکیان( در ایام انتخابات ریاست جمهوری بودند، 

اختصاص پیدا کرد.
مشاور رییس جمهور در امور احزاب و تشکل ها ۱۱ فروردین ماه گزارشی از اقدامات 
و تحرکاتی که انجام داد ارائه کرد و در گفت وگویی با پایگاه اطلاع رسانی دولت 
گفته بود: در سال ۱۴۰۳، تمام تلاشم این بوده که نقش مشورتی خود را در تعامل 
میان احزاب، تشکل ها و دولت به گونه ای ایفا کنم که صدای بخش های مختلف 
جامعه به سیاست گذاری های کلان کشور برسد. ما جلسات متعددی را با احزاب 
و تشکل های سیاسی برگزار کردیم تا ارتباط میان دولت و جریان های مختلف 
فکری را تقویت کنیم و بستر گفت وگوی سازنده را فراهم آوریم. به اعتقاد وی، امروز 
گفت وگو میان گروه های مختلف جامعه و دولت نسبت به گذشته تقویت شده و 

تلاش ها در جهت افزایش این هم افزایی ادامه خواهد داشت.
تاکید مشاور رییس جمهور به تقویتِ گفت وگو با احزاب، از آن جهت مطرح شد که 
پیش از این برخی از رجال سیاسی به خصوص حامیان رییس جمهور بر این باور 
بودند که در دولت های مختلف به احزاب کم لطفی می شد و به ندرت مسئولان 

دولتی حاضر به پذیرش نظرات آنها به عنوان خواص جامعه می شدند.
اسماعیل گرامی مقدم، قائم مقام دبیرکل حزب اعتماد ملی از جمله این 
چهره های سیاسی شناخته می شود. او با بیان اینکه در تئوری های مدیریتی 
تاکید شده است که در ساختار دیوان سالاری باید از نیروهای متخصص احزاب و 
تشکل های سیاسی استفاده شود، می گوید: »زیرا آنها نیروهای سیاسی، شفاف 
و کارآمد هستند در حالی که متاسفانه دولت ها و یا دیگر ارکان حکومت به سراغ 
افراد غیرمتخصص می روند. در همه دنیا مردم به همین روال و با همین تعریف به 
گرایش سیاسی رای می دهند؛ به این معنا که وزرا هم باید همان گرایش سیاسی 
مرتبط با مطالبه مردم را داشته باشند، اما در کشور ما متاسفانه فعالیت احزاب 
به معنای درست و واقعی مورد توجه قرار نمی گیرد و این موضوع باعث سرکوب 
فعالان حزبی شده است و به همین دلیل احزاب نتوانستند به معنای واقعی 

جایگاه خودشان را پیدا کنند.«
این فعال سیاسی تاکید می کند: این امر بدیهی و طبیعی است که عدالت در 
توزیع و مشارکت در قدرت ایجاب می کند، به دلایل عقلانی و سیاسی و برای 
اینکه عادلانه رفتار کنیم، احزابی که در به قدرت رسیدن یک دولت و مشارکت دادن 
مردم در انتخابات نقش ایفا می کنند، باید در مدیریت کشور قرار بگیرند تا گفتمان 

رییس جمهور را پیاده کنند.
اما دولتِ پزشکیان تا به اینجای کار نشان داده می خواهد صدای همه سلایق 
سیاسی را بشنود و حتی با روی باز از دیدگاه ها و نظرات منتقدانش استقبال 
می کند؛ به همین جهت مشاوری را برای حوزه احزاب و تشکل ها تعیین کرد تا پل 

ارتباطی خوبی بین شخصیت های سیاسی و احزاب و هم تشکل ها و نهادهای 
مدنی برقرار کند؛ ازاین رو این رفت وآمدها در پاستور فقط محدود به فعالان 
سیاسی نمی شود، بلکه دایره آن تشکل های تخصصی را در برمی گیرد. در همین 
راستا اخیرا تشکل های تخصصی حوزه کشتیرانی به ساختمان شهید رجایی رفتند 

و با مشاور رییس جمهور دیدار و تبادل نظر کردند.
نمایندگان تشکل های کشتیرانی با اشاره به چالش های موجود، خواستار به 
رسمیت شناخته شدن جایگاه واقعی بخش خصوصی در سیاست گذاری های 
کلان شدند. از جمله مطالبات مطرح شده در این نشست می توان به شفاف سازی 
رویه های تجاری، کاهش مداخلات نهادهای خصولتی، رفع انحصار از زنجیره های 
تامین و توزیع، اصلاح سیاست های تعرفه ای و مالیاتی و تسهیل فرآیندهای 

گمرکی و ترخیص کالا اشاره کرد.
پای فعالان سیاسی استان البرز نیز به ریاست جمهوری باز شد و مطالبات خود 
را از نزدیک با مشاور رییس جمهور در میان گذاشتند. بالاخره آنچه از دیدارهای 
دولتی ها با کنشگران سیاسی و نهادهای مدنی یافت می شود، این است که 
دولت چهاردهم برای عبور از معضلات موجود از جمله ناترازی ها، دست خود را 
به سوی تشکل ها دراز کرده است. قبل از این ما در گزارشی به اهمیت ارائه برنامه 
از سوی احزاب به مقامات دولتی پرداخته بودیم. بهزاد نبوی رییس پیشین جبهه 

اصلاحات درباره برنامه هایی که احزاب باید روی میز دولتمردان بگذارند، گفت: 
احزاب باید خودشان برنامه داشته باشند تا بتوانند آن را به دولت ارائه دهند، 
جایی که نظراتی داشتند به دولت گفته اند، البته معتقد نیستم همه را در قالب 
بیانیه و اعلامیه منتشر کنند. می توانند نظراتشان را خصوصی به دولت بدهند، 
اگر می خواهند بیشتر هم مورد توجه قرار بگیرد، خصوصی ارائه دادن بهتر از بیانیه 

و اطلاعیه و اعلامیه است.
اما نکته حائز اهمیت مربوط به نگاه و تعامل دولت با تشکل های تخصصی 
گاه« مطلع شد، در سال  و نهادهای مردم نهاد است، چنانچه روزنامه »آ
»سرمایه گذاری برای تولید« یک نهاد مشورتی با حضور نمایندگان تشکل های 
تا نظرات  و دانشگاهیان شکل خواهد گرفت  بازرگانی  اتاق های  تولیدی، 
تشکل های اقتصادی را جمع بندی و درعین حال موانع پیش روی تولید را 
شناسایی و نسخه نهایی شان را تقدیم مسئولان کنند. باتوجه به اینکه دولت 
چهاردهم آغوش خود را برای دریافت نظرات احزاب، تشک های تخصصی و 
نهادهای مردمی باز کرده و ازآنجاکه آنها با لایه های مختلف اجتماعی سروکار 
دارند، می توانند مطالبات مردم را به صورت تحلیلی در اختیار دستگاه های دولتی 
قرار داده و در تصمیم گیری ها به دولت کمک کنند. حال باید دید احزاب و تشکل ها 

چگونه در عصر وفاق خودنمایی می کنند.

3
سه شنبـــه /16 اردیبهشت 1404/ شماره 253

قالیباف، رییس مجلس:
سند تحول بنیادین نیاز به بازنگری دارد

سراج، نماینده تهران:
اصل فناوری هسته ای قابل مذاکره نیست

دور چهارم مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا پیرامون موضوع هسته ای که قرار 
بود در روز شنبه ۱۳ اردیبهشت در رم برگزار شود، طبق گفته وزارت خارجه عمان که 
نقش میانجی را برعهده دارد، به دلایل لجستیکی به زمان دیگری موکول شده 
است. اما انجام سه دوره از مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا، با تحلیل ها و 
انتظارات بدنه اجتماعی مواجه بوده است. برخی ناظران سیاسی این مذاکرات را 
نشانه ای از احتمال گشایش در روابط خارجی و کاهش فشارهای اقتصادی تلقی 
کرده اند، در حالی که گروهی دیگر با بدبینی به نتایج آن نگاه می کنند و معتقدند 
این گفت وگوها صرفا تاکتیکی و فاقد اراده جدی برای حل وفصل مسائل اساسی 
است. در همین حال، افکار عمومی نیز با نوعی تردید و انتظار محتاطانه به روند 
این مذاکرات می نگرد. بخشی از جامعه امیدوار است که این رایزنی ها به کاهش 
تحریم ها، بهبود وضعیت معیشتی و افزایش ثبات اقتصادی بینجامد، در حالی 
که گروهی دیگر نگران اند که تجربه های پیشین از گفت وگو با آمریکا، این بار نیز 
به نتیجه ملموسی نینجامد و تنها به اتلاف زمان و منابع منتهی شود. با این حال 
برای بررسی و کنکاش این رویکردها با دو نماینده مجلس به گفت وگو نشسته ایم 

که در ادامه می خوانید. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، در گفت وگو با خبرنگار گروه 
گاه، با تاکید بر موضع اصولی جمهوری اسلامی ایران در قبال گفت وگو  سیاست آ
با جهان، تصریح کرد: ما اساسا از اصل مذاکره استقبال می کنیم و خوشحالیم که 
در موقعیتی قرار داریم که می توانیم با تمام دنیا بر سر یک میز بنشینیم. جمهوری 
اسلامی ایران امروز به یک قدرت بی نظیر نرم در عرصه جهانی تبدیل شده است؛ 
بنابراین چون حرف برای گفتن داریم، آمادگی گفت وگو با همه دنیا را داریم.او 
درعین حال مذاکره با آمریکا را متفاوت از دیگر کشورها دانست و افزود: مشکل 
ما با مذاکره نیست، مشکل با آمریکاست؛ چراکه جنس رفتار آن ها بر پایه زورگویی 
و بدعهدی بنا شده است. آمریکا نه تنها برابری در مذاکره را رعایت نمی کند، بلکه 
سابقه ای روشن از تحمیل و قلدری دارد. سراج به لفاظی های دولت ترامپ اشاره 
کرد و گفت: ترامپ پیش از انجام مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا عنوان 
کرد که همه دنیا برای مذاکره با آمریکا صف کشیده اند و حتی ادبیاتی به کار 
برد که انتقادات زیادی به دنبال داشت. باید گفت این نوع رفتار نوعی بی ادبی 
با کشورهای دنیا بود. ازاین رو آمریکایی ها در پی نامه ای که به ایران نوشتند، 
درخواست مذاکره را مطرح کردند و رهبر معظم انقلاب با هوشمندی تاکید کردند 
که انجام این مذاکرات البته به صورت غیرمستقیم اشکالی ندارد تا مشخص شود 
حرف آمریکایی ها چیست و اینکه اگر حرف حسابی دارند، بشنویم. نه اینکه زورگویی 
کرده و ما بر روی صندلی زلنسکی بنشاند، خیر ما روی صندلی زلنسکی نمی نشینیم 
که به ما بی ادبی شود. وی افزود: در تمام سه دوره ای که مذاکرات انجام شده، 
همین مسیر طی شد. یعنی مذاکره، غیرمستقیم و در زمینه ای که خود ما تعیین 
کرده ایم، نه جایی که طرف مقابل بخواهد. ضمن اینکه فقط موضوع هسته ای 
در دستور کار بوده و هست. سراج در توضیح موضع ایران در مذاکرات هسته ای 
گفت: ما در حوزه هسته ای دو مقوله داریم؛ یکی اصل فناوری و دیگری محصول 
آن. اصل فناوری، کارخانه و صنعت غنی سازی، به هیچ وجه قابل معامله یا مذاکره 
نیست. اینها جزو حقوق مسلم ماست و نباید و نمی توان درباره اش بحثی کرد. اما 
درباره محصول، بله، می توان گفت وگو کرد. مثلا درباره اینکه چه مقدار محصول 
تولید شود، یا با چه درصدی غنی سازی انجام گیرد، بستگی دارد که در ازای آنچه 
چیزی بگیریم. او با اشاره به تفاوت توان هسته ای امروز ایران با دوران برجام گفت: 
در زمان توافق برجام، اگر فرض کنیم توان ما حدود ۱۲ هزار سو بالفعل و ۶ هزار سو 
بالقوه بود، امروز توان هسته ای ما ۷۰ هزار سو توان بالفعل و ۱۲۰ هزار سو بالقوه 
است. آن زمان سانتریفیوژهای ما از نسل اول بودند، اما امروز از نسل هشتم 
استفاده می کنیم. آن زمان فلز اورانیوم تولید نمی کردیم، اما امروز این فناوری را 

بومی سازی کرده ایم. بنابراین شرایط کاملا متفاوت است. 

عمر حضور »مایک والتز« مشاور امنیت ملی رییس جمهور 
آمریکا در کاخ سفید به چهار ماه هم نرسید و این سیاستمدار 

تندرو و افراطی توسط دونالد ترامپ اخراج شد.
رسانه های آمریکایی به نقل از مقام های رسمی و منابع مطلع 
اعلام کردند که یکی از دلایل اصلی برکناری مایک والتز، مشاور 
امنیت ملی پیشین آمریکا حمایت او از به کاربستن گزینه 
نظامی علیه ایران و هماهنگی فشرده با رژیم صهیونیستی 

در این زمینه بود.
روزنامه واشنگتن پست درباره دلایل برکناری والتز نوشت: 
تصمیم »دونالد ترامپ« رییس جمهور آمریکا برای برکناری 
والتز در نتیجه افزایش تدریجی نارضایتی و ناامیدی از او بود که 
بیشتر از رییس خود در اتاق بیضی به استفاده از قدرت نظامی 
تمایل داشت. سرنوشت والتز پس از رسوایی »آتلانتیک گیت« 
گلدبرگ،  جفری  همراه  شماره تلفن  آن،  در  که  خورد  رقم 
تلانتیک را به اشتباه به یک گروه چت در برنامه  سردبیر نشریه آ
پیام رسان سیگنال اضافه کرد. اما به گفته مقام های ارشد کاخ 
سفید و مشاوران ترامپ، او از زمان آغاز به کار دولت با مقام های 
ارشد، از جمله بر سر موضوعاتی مانند به کاربستن گزینه نظامی 
علیه ایران درگیر بوده است. حواشی سرزده از جانب والتز، 
موجب ایجاد تردیدهایی در میان برخی از مقام های ارشد کاخ 
سفید شد و آنان را به فکر ایجاد یک شورای امنیت ملی سنتی 
واداشت و در نتیجه مارکو روبیو وزیر امور خارجه آمریکا که به 
دستور ترامپ جانشین والتز شده، برای مدتی سرپرستی این 
نهاد را بر عهده می گیرد؛ این تصمیم احتمالا جایگاه نهاد شورای 
امنیت ملی را در ساختار حکمرانی آمریکا تضعیف خواهد کرد؛ 
شورایی که نقش پررنگی در شکل دادن به سیاست خارجی 
ریاست جمهوری های آمریکا در دوران جدید داشته است. 
همچنین به گفته مقام های رسمی آمریکایی، این تغییرات 
یک چهره و کرسی کلیدی در کاخ سفید را به حاشیه خواهد 
راند؛ چهره و جایگاهی که سابقه ای طولانی در ترجیح دادن 

مداخله نظامی دارد.

دلایل اخراج والتز
از  یکی  سفید،  کاخ  مقام  یک  واشنگتن پست،  اعلام  طبق 
مشاوران ترامپ و یک منبع مطلع اعلام کرده اند که مشکلات با 
والتز به مرورزمان شدت پیدا کرد و »سوزی وایلز« رییس دفتر 
ترامپ بیش از پیش احساس می کرد که والتز با رییس جمهور 
سازگاری ندارد. واشنگتن پست نوشت: به گفته دو نفر از این 
منابع مطلع، والتز همچنین پس از سفر نتانیاهو به کاخ سفید 
در اوایل فوریه با اعلام اینکه او هم نظر نخست وزیر رژیم 

صهیونیستی را دارد که زمان اقدام نظامی علیه ایران فرارسیده 
است، موجب مایوس شدن رییس جمهور آمریکا شد. این 
منابع همچنین گفتند که ظاهرا والتز پیش از دیدار نتانیاهو 
و ترامپ در »اتاق بیضی« کاخ سفید تعامل و هماهنگی 
فشرده ای با نتانیاهو درباره به کاربستن گزینه نظامی علیه 
ایران داشته است. برخی در دولت آمریکا معتقدند که والتز 
می خواست امور را به سمت اقدام نظامی علیه ایران پیش 
ببرد و در این زمینه دست به دست مقام های رژیم صهیونیستی 

داده بود.
»وال استریت ژورنال« نیز گزارش داد که والتز با برخی مقامات 
گزارش  طبق  بود.  شده  برخورد  و  تنش  دچار  سفید  کاخ 
»وال استریت ژورنال«، والتز دیدگاه هایی تندروانه تر نسبت 
به اوکراین و ایران دارد؛ یک منبع در دولت آمریکا گفت: ترامپ 

مدتی پیش اعتمادش را به والتز از دست داد.

کارنامه سیاه والتز
اما مایک والتز تا پیش از تصدی سمت مشاور امنیت ملی 
رییس جمهور آمریکا، نماینده جمهوری خواه کنگره این کشور 
از ایالت فلوریدا بود. والتز از تروریست های ارتش آمریکا در 
افغانستان بود و سابقه جنایت علیه بشریت دارد. او دارای 
پیشینه نظامی گری است و اولین عضو نیروهای ویژه ارتش 
ایالات متحده آمریکاست که بعد از بازنشستگی به عنوان 
یک نماینده به کنگره آمریکا راه یافته است. والتز همچنین 
یکی از سرشناس ترین اعضای کارزار انتخاباتی ترامپ در راه 
پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ آمریکا بود که 
به نفع رییس جمهور سابق ایالات متحده در میان جامعه 

کهنه سربازان این کشور فعالیت تبلیغاتی می کرد.
والتز در سمت های مختلفی حضور داشته است؛ او یک کلاه 
سبز ارتش، مسئول سابق در پنتاگون، مدیرعامل سابق یک 
شرکت پیمانکاری نظامی و رییس کمیته فرعی نیروهای مسلح 
و عضو کمیته امور خارجه و اطلاعات مجلس نمایندگان آمریکا 
بوده است. او از حامیان سرسخت رژیم صهیونیستی نیز هست. 
در مهرماه سال گذشته، زمانی که اسرائیل درصدد حمله به 
ایران بود، والتز پیشنهاد کرد که اسرائیل به جزیره خارک، مرکز 
کلیدی صادرات نفت ایران و تاسیسات هسته ای ایران در نطنز 
حمله کند. او همچنین از اینکه دولت بایدن به نتانیاهو فشار 
وارد می کرد تا حمله به ایران را محدود به اماکن نظامی کند، 
انتقاد کرد. والتز در می ۲۰۲۳ به »جویش اینسایدر« گفت که 
ایالات متحده باید روشن کند که اسرائیل را از حمله به برنامه 
هسته ای ایران بازنمی دارد و ایالات متحده باید به ایران از طرق 

مختلف نشان دهد که توانایی های نظامی ما به گونه ای است 
که واقعا می توانیم به برنامه هسته ای آنها آسیب جدی وارد 
کنیم. والتز یکی از رهبران اصلی تلاش های دوحزبی در کنگره 
آمریکا برای تحت فشار قراردادن دولت آمریکا برای معرفی 
مجدد »حوثی ها« به عنوان یک سازمان تروریستی خارجی 

بوده است.
به هر ترتیب، والتز با این پیشینه و کارنامه سیاه، به کاخ سفید راه 
یافت و مشاور امنیت ملی ترامپ شد؛ حضور والتز در کاخ سفید 
و در سمت حساس مشاور امنیت ملی رییس جمهوری آمریکا 
نیز با حواشی بسیار و گاف های وحشتناکی از طرف او همراه بود.

سیگنال گیت
یکی از اصلی ترین گاف های والتز در مدت زمان حضور کوتاهش 
در کاخ سفید، مرتبط با ماجرای موسوم به »سیگنال گیت« 
است؛ این ماجرا از این قرار است که مقامات امنیتی و نظامی 
آمریکایی در پیام رسان سیگنال، گروهی خصوصی را برای 
بررسی طرح های حمله به یمن ایجاد می کنند، اما والتز به 
اشتباه یک روزنامه نگار به نام »جفری گلدبرگ« سردبیر نشریه 
آتلانتیک را نیز در این گروه عضو می کند. در »گروه چت خصوصی 

جنگ یمن« در نرم افزار پیام رسان سیگنال، معاون اول ترامپ 
»جی دی ونس«، وزیر امور خارجه و ۱۳ نفر از دیگر مقامات 
عالی رتبه آمریکا حضور داشته اند. مایکل والتز، مشاور امنیت 
تلانتیک را به عنوان  ملی کاخ سفید، جفری گلدبرگ، سردبیر آ
شانزدهمین عضو به »گروه سیگنالی حمله به یمن« اضافه 
می کند. والتز می گفت در یک اشتباه گلدبرگ را وارد گروه 
خصوصی جنگ یمن کرده است؛ رسانه های آمریکایی این 
ادعای والتز را احمقانه دانستند. منتقدان دولت ترامپ و 
دموکرات ها معتقد بودند که چرا در چنین گروهی با اطلاعات 
طبقه بندی شده و فوق محرمانه امنیتی، سیاسی، نظامی و 
تسلیحاتی، باید یکی از معروف ترین روزنامه نگاران آمریکا که 
هیچ گونه مجوز امنیتی لازم برای قرارگرفتن در معرض اطلاعات 
محرمانه را نداشته، حضور داشته باشد و به تبع آن خطر افشا و 

درزِ اطلاعات نظامی فوق محرمانه، آمریکا را تهدید کند.

استیفن میلر کیست؟
اما استیفن میلر، گزینه اصلی جانشینی والتز، در سمت مشاور 
امنیت ملی ترامپ است. در پی برکناری مایک والتز، مشاور 
امنیت ملی دولت آمریکا و معاون وی، به دستور دونالد ترامپ، 

رییس جمهور این کشور، گمانه زنی ها درباره گزینه جانشینی 
والتز بالا گرفته و در این بین، از »استیفن میلر« مشاور سیاسی 
ارشد ترامپ به عنوان گزینه اصلی این پست یاد می شود. میلر 
یکی از معدود مقاماتی حاضر در دولت دوم ترامپ است که 
در نخستین دوره ریاست جمهوری وی نیز سمت داشت و در 
اتفاقی نادر، در تمام چهار سال دولت اول ترامپ، در دولت 
فعالیت کرد. او در سال ۲۰۱۶ برای فعالیت به عنوان مشاور 
سیاسی ارشد، به کارزار انتخاباتی ترامپ پیوست. میلر اغلب 
متن سخنرانی های ترامپ را می نوشت که از جمله آنها می توان 
به نطق اصلی وی در مجمع ملی جمهوری خواهان در سال ۲۰۱۶ 
اشاره کرد. او در ادامه به سمت رییس تیم سیاست اقتصادی 

ترامپ منصوب شد.
میلر پس از پیروزی ترامپ، به مدیر سیاست ملی تیم انتقالی 
ترامپ و سپس به عنوان مشاور ارشد رییس جمهور منصوب 
شد؛ منصبی که در ابتدا بر سیاست گذاری داخلی متمرکز بود 
و بعدها به طور عمده روی سیاست مهاجرتی معطوف شد. 
میلر دیدگاه های همدلانه ای با صهیونیست ها دارد و همواره 
از جنایات و نسل کشی در فلسطین توسط رژیم صهیونیستی 

حمایت کرده است.

میلر ، جانشین والتز کیست؟

صندلی لرزان کاخ سفید
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ابراهیم حیدری، قائم مقام نمایشگاه کتاب:
امسال بیش از هزینه اجرای نمایشگاه کتاب، درآمد کسب کرده ایم

از رونمایی کتاب جدید مرتضی سرهنگی 
تا راز پرواز شهید رئیسی

فردا سی و ششمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران افتتاح می شود و 
در آستانه برگزاری این رویداد فرهنگی خبرهای مربوط به ناشران مختلف 

و آورده های جدیدشان حسابی رونق گرفته است.
در ادامه نگاهی داریم به کتاب هایی که در حال آماده شدن برای سفر به 

نمایشگاه هستند.

رونمایی از دو اثر جدید سوره مهر
انتشارات سوره مهر همزمان با برگزاری سی و ششمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران و در آستانه اولین سالگرد شهادت سید ابراهیم 
رئیسی، از دو کتاب »هارداسان« نوشته محمدمهدی رحیمی و »راز پرواز« 
نوشته محمدمهدی اسلامی با موضوع روایت دوران ریاست جمهوری 
شهید سید ابراهیم رئیسی رونمایی می کند. کتاب »هارداسان« نوشته 
محمدمهدی رحیمی، ۲۲۲ روایت از هزار و ۵۰ روز همراهی با شهید جمهور، 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی است. رحیمی در دولت سیزدهم مدیرکل 
روابط عمومی دفتر رییس جمهور بوده و مشاهدات خود را در این کتاب 

نوشته است.

»قاسم« به روایت مرتضی سرهنگی
محمدعلی آقامیرزایی، مدیر تولید انتشارات خط مقدم هم از حضور ۴۲ 
عنوان کتاب این انتشارات در نمایشگاه کتاب امسال خبر داد و گفت: از 
این تعداد، ۱۰ عنوان چاپ اول هستند که با نویسنده های برجسته منتشر 
شده اند. سایر کتاب ها، بجز چاپ اولی ها، در بخش مجازی نیز در دسترس 
هستند. به گفته وی، مهم ترین اثر چاپ اول امسال، کتاب »قاسم« به 
روایت مرتضی سرهنگی است. وی توضیح داد: کار پژوهشی این کتاب از 
روز شهادت حاج قاسم با همکاری آقای سرهنگی، خانم محبوبه عزیزی و 
خودم آغاز شد. این اثر را می توان کامل ترین و خواندنی ترین زندگی نامه 
حاج قاسم سلیمانی دانست که از نظر ادبیات و سبک نگارش نیز در سطح 

خوبی قرار دارد.
آقامیرزایی با تاکید بر اینکه روایت های کتاب »قاسم« کاملاً مستند بوده 
و از زبان خود حاج قاسم نقل شده اند، گفت: از دوران کودکی تا شهادت 
ایشان، مطالب کتاب بر اساس فیش برداری از سخنرانی ها و آثار خودنوشت 
حاج قاسم تدوین شده و در بخش هایی که اطلاعات ناقص بوده، از راویان 
دست اولی استفاده شده که در پاورقی ها معرفی شده اند. این کتاب حدود 
۶۰۰ صفحه دارد و چندین بار بازنویسی شده تا به نثر نهایی که ساده و گیرا 
است، برسد. در تدوین اثر، روایاتی که سندیت مشخصی نداشتند، مانند 
ماجرای کردستان عراق، حذف شدند تا کتاب از نظر مستندات بی نقص 
باشد. بخش شهادت حاج قاسم نیز تا لحظه رسیدن ایشان به فرودگاه 
بغداد روایت شده و فصل پایانی با دست نوشته ای از خود ایشان که با 

فضای کتاب هماهنگ است، به پایان می رسد.
مدیر تولید انتشارات خط مقدم همچنین در توضیح سایر کتاب های چاپ 
اولی این انتشارات در نمایشگاه، گفت: احمد دهقان با دو کتاب در زمینه 
مستندنگاری »خاک و خاطره« و »وقایع نگاری روزهای جنگ؛ یادداشت های 
روزانه محمد اسحاق امیری« در این دوره حضور خواهد داشت، همچنین 
هادی معصومی با سفرنامه ای از افغانستان و میثم امیری با رمان »او« 
حضور دارند. همچنین سه رمان نوجوان با موضوعات مرتبط با جنگ و 
مقاومت عرضه شده اند، »عکس یادگاری وسط معرکه« نوشته علی مهر 
با نگاهی طنز به ماجرای سفر جوانی به سوریه، »ردشدن از خیابان فیل ها« 
نوشته مرضیه فعله گری درباره بمباران شیمیایی سردشت و »نمک در 
چشمانم می ریزم« اثر حسین علی جعفری با محوریت نوجوانان گرفتار در 
آمرلی. همچنین آثار تحسین شده پیشین همچون »رخت شو« و »دختران 
قبیله جنگ« )برگزیدگان جایزه جلال( و رمان هایی مانند »کنعان« و 

»پرتگاه پشت پاشنه« نیز در نمایشگاه امسال حضور دارند.
آقامیرزایی در پایان با تاکید بر حضور نویسندگان شاخصی همچون میثم 
امیری، احمد دهقان، هادی معصومی و به ویژه مرتضی سرهنگی در جمع 
ثار چاپ اول انتشارات خط مقدم، گفت: نوید می دهم کتاب »قاسم«  آ
اتفاقی مهم در حوزه زندگی نامه نویسی است که بسیار مستند، دقیق و 
درعین حال هنرمندانه تدوین شده. آقای سرهنگی حاصل ۴۰ سال تجربه 

خود را در این کتاب آورده اند و اثری موفق و درخشان خلق کرده اند.

2۶ کتاب چاپ اولی انتشارات سرو
علیرضا سلیمی مدیر انتشارات سرو هم ضمن اعلام خبر حضور این 
انتشارات در نمایشگاه کتاب، گفت: این مجموعه در تلاش است با بیش از 
۱۳۵ عنوان کتاب در زمینه ادبیات انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و مقاومت 
در هر دو بخش حضوری و مجازی نمایشگاه بین المللی کتاب تهران حضور 
پررنگی را داشته باشد که از این میان ۷۲ عنوان کتاب در بخش حضوری و 

۱۳۵ عنوان کتاب در بخش مجازی است.
وی افزود: نشر سرو در حوزه های مختلف ادبیات و تاریخ دفاع مقدس 
و انقلاب اسلامی از جمله پژوهش، ادبیات داستانی، خاطرات، شعر با 
درنظرگرفتن گرایش های مختلف سنی و فکری در بخش شبستان اصلی 

نمایشگاه امسال حضور دارد.
مدیر انتشارات سرو گفت: از میان ۷۲ عنوان کتاب، ۲۶ عنوان کتاب 
مربوط به چاپ اول هستند که برای نخستین بار در نمایشگاه در معرض 
دید علاقه مندان قرار خواهد گرفت و قرار است تعدادی از این کتاب ها را 
با حضور پیش کسوتان دفاع مقدس و فعالان فرهنگی رونمایی کنیم. وی 
درباره حمایت از علاقه مندان به حوزه ادبیات دفاع مقدس گفت: در جهت 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و به منظور حمایت و افزایش قدرت خرید 
علاقه مندان به حوزه کتاب انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و مقاومت، 
خرید مستقیم از غرفه انتشارات سرو در نمایشگاه کتاب مشمول تخفیف 
۲۰ درصدی و همچنین برای افرادی که در طول سال به صورت مستقیم 
از انتشارات خریداری کنند، مشمول تخفیف ۱۰ تا ۴۰ درصدی می شود. 
باتوجه به برگزاری همزمان نمایشگاه حضوری و مجازی، انتشارات سرو در 

نمایشگاه مجازی نیز حضور فعال دارد.

روز گذشته )15 اردیبهشت ماه( سالروز تأسیس روزنامه تهران تایمز، 
قدیمی ترین روزنامه انگلیسی زبان ایران بود؛ نخستین نسخه روزنامه 
تهران تایمز 15 اردیبهشت ماه سال 135۸ یعنی کمتر از ۹0 روز پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی منتشر شد، یعنی حتی پیش از انتشار روزنامه جمهوری 
اسلامی. دیروز هم به مناسبت چهل و ششمین سالگرد تأسیس روزنامه 
تهران تایمز، مراسمی با حضور اهالی رسانه و میهمانان خارجی در خانه 

روزنامه نگاران شهر برگزار شد.

محمدمهدی رحمتی، مدیرعامل خبرگزاری مهر و مدیرمسئول روزنامه تهران تایمز در این 
مراسم ضمن تشکر از سفرا، نمایندگان کشورها و کسانی که در مراسم سالگرد تأسیس 
روزنامه بین المللی تهران تایمز حضور داشتند، گفت: امروز ما تنها سالگرد یک رسانه را 
جشن نمی گیریم، بلکه حضور مستمر، مؤثر و حرفه ای نهادی رسانه ای را گرامی می داریم 
که از دل تحولات پس از انقلاب اسلامی برخاست و به نخستین روزنامه انگلیسی زبان 
جمهوری اسلامی ایران تبدیل شد. رسانه ای که در چهار دهه گذشته، روایتگر صبور و 

مسئولیت پذیر ایران در عرصه بین الملل بوده است.
وی افزود: تهران تایمز از همان ابتدا مأموریت خود را به طور شفاف تعریف کرده است؛ 
بازتاب تصویری صادقانه، متعادل و دقیق از ایران، برای مخاطب جهانی. این روزنامه، 
همواره کوشیده است تا رسانه شایسته جمهوری اسلامی ایران در سطح بین الملل 
باشد و با تمرکز بر امر ملی، تلاش کرده است روایتی واقع گرا، بدون دست کاری و اغراق 

از کشورمان ارائه دهد.

اینکه رقیب نداریم، خوشحالی ندارد
مدیرعامل خبرگزاری مهر ادامه داد: در جهانی که اغلب روایت ها از ایران با واسطه و گاه 
از پشت عینک های سیاسی و رسانه ای غربی منتشر می شود، وجود رسانه ای که بتواند 
دیدگاه بومی، ملی و تحلیلی را به زبان بین المللی منتقل کند، نعمتی استراتژیک است. 

تهران تایمز تلاش کرده این وظیفه را با درایت، صبوری و حرفه ای گری به انجام برساند.
تهران تایمز جزو معدود رسانه های کشور با هدف گذاری مخاطب خارجی است. متاسفانه 
در این زمینه ایران ضعف زیادی دارد و ازاین جهت می توان گفت تهران تایمز رقبای 
انگشت شمار و بسیار اندکی دارد که البته این موضوع برای ما هم جای خوشحالی ندارد.
رحمتی یکی از شاخص ترین ویژگی های تهران تایمز را ساختار چابک آن دانست و گفت: 
تهران تایمز، با تیمی محدود اما منسجم، توانسته است سرعت و دقت را در تهیه و تولید 
محتوا با هم تلفیق کند. این چابکی، نه فقط در تحریریه بلکه در کل ساختار مدیریتی 
و عملیاتی این رسانه دیده می شود. چنین انعطافی در محیطی که سرعت تحولات 
رسانه ای روزبه روز بیشتر می شود، یک مزیت رقابتی بزرگ به شمار می آید. در کنار این 
ساختار چابک، آنچه تهران تایمز را از بسیاری از رسانه ها متمایز می کند، روحیه همبستگی، 
تعهد و همیت حرفه ای روزنامه نگاران آن است. وی با تقدیر از سردبیر این روزنامه گفت: 
در این مسیر، نقش سردبیر روزنامه بسیار کلیدی بوده است. مدیریت حرفه ای، دیدگاه 
تحلیلی و اشراف دقیق سردبیر تهران تایمز بر تحولات بین المللی، عامل مهمی در 
شکل گیری یک محتوای وزین، منظم و اثرگذار در این روزنامه بوده است. با این همه شاید 
یکی از سرمایه های کمتر دیده شده اما بسیار ارزشمند تهران تایمز، دانش سازمانی است 
که به صورت طبیعی و زنده بین نسل های مختلف روزنامه نگاران در این مجموعه منتقل 
شده است. برخلاف بسیاری از رسانه ها که با تغییر نسل، دچار گسست یا ازدست دادن 
حافظه حرفه ای خود می شوند، در تهران تایمز این انتقال دانش به درستی و به صورت 

مداوم اتفاق افتاده و موجب شکل گیری یک فرهنگ حرفه ای پایدار شده است.

سکویی مهم برای رساندن صدای ایران به جهان
زونگ پی وو، سفیر چین در ایران یکی از میهمانان خارجی حاضر در این مراسم گفت: 
کنفوسیوس، فیلسوف باستانی چین، گفته است »در پنجاه سالگی، فرمان آسمان 
را شناختم.« تهران تایمز، به عنوان تاثیرگذارترین نشریه انگلیسی زبان ایران طی ۴۶ 
سال گذشته، همواره پایبندی به مأموریت تأسیس خود و اصول گزارش دهی عینی و 

منصفانه را حفظ کرده است.
زونگ پی وو با اشاره به عملکرد موفق تهران تایمز افزود: این رسانه، دستاوردهای 
توسعه ای ایران و جذابیت های فرهنگی منحصربه فرد آن را به روشی زنده، با نگارشی 

گرم و تاثیرگذار معرفی کرده و موضوعات حساس منطقه ای و بین المللی را با دیدگاهی 
مستقل و هوشمندانه تحلیل کرده است. تهران تایمز که هم در داخل مورد ستایش و هم 
در خارج مورد شناسایی خوانندگان بین المللی بی شماری قرار گرفته است، به سکویی 

مهم برای رساندن صدای ایران به جهان تبدیل شده است.
سفیر چین در ایران با خطاب قراردادن حاضران، بیان کرد: دوستان عزیز! رییس جمهور 
شیء جین پینگ، در ابتکار تمدن جهانی تاکید کرده است که همه کشورها باید احترام 
به تنوع تمدن ها، تبادلات قوی مردمی و همکاری بین المللی و همچنین ارتقای درک و 
دوستی متقابل بین ملت ها را ترویج کنند. وی با تاکید بر نقش رسانه ها در ایجاد تبادلات 
دوستانه بین کشورها، گفت: رسانه ها نقش پلی مهم را در تبادلات دوستانه میان 
کشورها و یادگیری متقابل تمدن ها ایفا می کنند. به عنوان مثال در روابط چین و ایران، 
این دو کشور دوستان و شرکای قابل اعتماد یکدیگرند که تبادلات نزدیک و همکاری در 

تمامی حوزه ها دارند و همکاری رسانه ای، بخش جدایی ناپذیری از این روابط است.

پایمردی بچه های تهران تایمز ستودنی است
در ادامه این مراسم حجت الاسلام والمسلمین محمد قمی، رییس سازمان تبلیغات 
اسلامی با تبریک چهل و ششمین سالگرد تأسیس روزنامه تهران تایمز، گفت: تهران تایمز 
زمانی که آغاز شد صدای مردم ایران در دنیا بود و این نهضت همچنان ادامه دارد. شاید 
سِر موفقیت در اینجا وجود انسان های مصممی بوده است که وفاداری شان به حقیقت 
را با یک استقامتی پیوند زدند. وی افزود: اگر ما دغدغه مظلومیت مردم فلسطین را 
داریم، می توانستیم یک دفعه از این دغدغه روایت کنیم و بگذریم، اما پایمردی بچه های 
تهران تایمز در طول این سال ها ستودنی است. منتظر درخشش بیشتر تهران تایمز 

هستیم. اصل حضورمان تشکر از بچه های تهران تایمز است.

نسبت به جایی که هستیم احساس رضایت نمی کنیم
محمد صرفی، سردبیر روزنامه تهران تایمز، در حاشیه این مراسم در گفت وگو با خبرنگار 
گاه«، در خصوص جایگاه رسانه ای روزنامه تهران تایمز در منظومه رسانه ای  روزنامه »آ
کشور، گفت: خوشبختانه تهران تایمز از جایگاه خوبی در منظومه رسانه ای کشور 
برخوردار و در خارج از کشور کم وبیش شناخته شده است. البته که تا رسیدن به وضع 
مطلوب و آرمانی فاصله زیادی داریم و خودمان هم نسبت به آن آگاه هستیم. به هرحال 
مأموریت ما بین المللی تعریف شده و در سطح منطقه و جهانی رقبای بسیار گردن کلفت 
و باسابقه ای داریم. ما خودمان را در رقابت با آنها می دانیم، هر چند این رقابت به هیچ 

عنوان متوازن نیست. از این منظر به هیچ عنوان نسبت به جایی که هستیم احساس 
رضایت نمی کنیم و باید خیلی بیش از اینها کار و فعالیت کنیم. وی در پاسخ به این سؤال 
که چطور روزنامه تهران تایمز، بیش از یک روزنامه، یک سرمایه رسانه ای است، توضیح 
داد: به نظرم اولین علت این موضوع اخلاص پایه گذاران این روزنامه است. تهران تایمز را 
یک هندی به نام مرحوم عرفان پرویز انصاری پایه گذاری کرد. او ایرانی نبود، اما دوستدار 
ایران و انقلاب بود. به نظرم انگیزه و اخلاص این افراد در کارشان، در این موضوع مؤثر 
بوده است. نکته دیگری که می توانم به آن اشاره کنم بحث استانداردهای حرفه ای 
است. تهران تایمز از ابتدا کوشیده در وسع خودش حرفه ای عمل کند. وقتی شما سعی 
می کنید حرفه ای باشید، این موضوع روی خروجی کارتان اثرش را می گذارد. البته که 
حرفه ای بودن هم مراتبی دارد و ما هم ادعا نداریم که کاملاً حرفه ای هستیم، اما سعی 
داریم اینگونه باشیم. صرفی در خصوص بخش »سپر ایران« در روزنامه تهران تایمز بیان 
کرد: همه می دانیم که تبلیغات منفی علیه ایران در رسانه های غربی خیلی زیاد است. به 
بهانه های مختلف راست و دروغ را به هم می بافند و سعی دارند تصویری تاریک از ایران 
به مخاطب خود ارائه کنند. روزانه گزارش ها و مقالات تحلیلی مختلفی علیه ایران منتشر 
می شود. ما اینها را رصد می کنیم و سعی داریم به اندازه توان و وسع خودمان به برخی 
از مهم ترین آنها پاسخ بدهیم و به این وسیله روشنگری کنیم. مجموعه این مطالب در 

صفحه اول سایت روزنامه در قسمتی به نام »سپر ایران« منتشر می شود.
سردبیر روزنامه تهران تایمز در مورد افق و چشم انداز این رسانه در سال های پیش 
رو، گفت: اگر بخواهم به طور خلاصه بگویم، به نظرم تهران تایمز باید در دو زمینه 
سرمایه گذاری کند؛ یکی رفتن به سمت تولیدات تصویری و دیگری بهره گیری از هوش 
مصنوعی. ذائقه مخاطب امروز محتوای تصویری را بیشتر می پسندد. البته که محتوای 
تصویری جذاب و اثرگذار هم قطعاً بر پایه یک متن قوی و خوب است. تبدیل محتوای 
متنی عمیق و خوب به محتوای تصویری جذاب، در برد کار هر رسانه ای در دنیای امروز 
مؤثر است. در زمینه هوش مصنوعی هم باید بگویم رسانه ای که در این میدان وارد 
نشود یا دیر وارد شود، احتمالاً به سرعت از سیر تحولات جا خواهد ماند و از گردونه رقابت 
دور می ماند. به نظرم تهران تایمز در سال های پیش رو اگر بتواند در این دو زمینه خوب 

عمل کند، آینده بهتری خواهد داشت.
صرفی در پایان افزود: این نکته را هم باید در پایان اضافه کنم که مهم ترین سرمایه هر 
رسانه ای نیروی انسانی آن است. روح رسانه، برخورداری از نیروی انسانی پرانگیزه، خلاق، 
دارای دانش، حرفه ای و تشنه پیشرفت است. تهران تایمز هم اگر می خواهد مؤثر باشد 
باید چنین نیروهایی را در درجه اول حفظ کند و در مراحل بعدی جذب کند و پرورش دهد.

 به بهانه جشن 46 سالگی  روزنامه ای  بین المللی

تهران تایمز؛ سرمایه  رسانه ای ایران

نشست خبری سی و ششمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران، روز گذشته 
)دوشنبه ۱۵ اردیبهشت ماه( در سالن غدیر ساختمان وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی برگزار شد.
محسن جوادی، رییس نمایشگاه کتاب، ابراهیم حیدری سخنگو و قائم مقام 
نمایشگاه کتاب، مهدی اسماعیلی راد در این نشست خبری حضور داشتند و 
توضیحاتی درباره جزییات برگزاری سی و ششمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
ارائه دادند. در آغاز این برنامه محسن جوادی، گفت: شعار نمایشگاه »بخوانیم 
برای ایران« است. رابطه خواندن و ایران، رابطه جالبی است. هر وقت ایران شکوهی 
داشته خواندن و کتاب در آن عزیز بوده و اگر دوره ای شأن خودش را از دست داده، 

ما از خواندن و کتاب غفلت کرده بودیم.
جوادی گفت: در حوزه بین الملل غیر از فروش کتاب های خارجی، دو رویداد فلوشیپ 
و کارگروه فرهنگی بریکس را هم داریم. رویکرد اساسی بیشترشدن فعالیت های 
بین المللی در نمایشگاه کتاب است. در فعالیت های فرهنگی نمایشگاه هم تلاش 
کردیم از فرصتی که اهل علم و دانش دور هم جمع می شوند استفاده کنیم و 
نمایشگاه فقط بازار کتاب نباشد، بلکه به فضایی برای گفتگوهای فکری تبدیل شود.

عذرخواهی از ناشرانی که متراژشان کم شد
در ادامه این برنامه اسماعیلی راد معاون ناشران نمایشگاه گزارشی از فرایند اجرایی 
برگزاری نمایشگاه ارائه داد و گفت: همکاری مصلای امام خمینی )ره( با ما باعث شد 
امسال بخش های دانشگاهی و آموزشی را از طبقه سوم یا طراز ۲۵ به طراز ۱۲ یا طبقه 
همکف بیاوریم. همچنین امسال بخشی را در چادر نخواهیم داشت و کل ناشران 
در فضای مسقف خواهند بود. این تصمیم ها باعث شد در متراژها مشکل داشته 
باشیم و شاهد گله هایی از دوستان ناشر باشیم.اسماعیلی راد گفت: امسال نسبت 
به سال گذشته متقاضیان بیشتری در حوزه ناشران عمومی درخواست حضور در 
نمایشگاه را داشتند و این یکی دیگر از عواملی بود که کار ما را سخت کرد و موجب 
دلخوری شد. من از آنها عذرخواهی می کنم ولی سعی ما حضور حداکثری ناشران 

در نمایشگاه بود و به همین دلیل متراژها کوچک تر شد. 
سپس ابراهیم حیدری سخنگوی نمایشگاه کتاب افزود: ما امسال تقریباً ۲۰۰ میلیارد 
بن تخصیص دادیم که این یارانه انواع قشرها را در برمی گیرد. به عنوان مثال امسال 
معلم ها و دانش آموزان هم مورد توجه ما بودند و با یک سری شاخص ها که خود 
آموزش و پرورش اعلام کرد، به معلم ها و دانش آموزان بن دادیم. امیدواریم بتوانیم 
با همین رویکرد بیشتر به عدالت نزدیک شویم. هرچند منابع ما محدود و جمعیت 

زیاد است، ولی تلاش می کنیم به سمت عدالت بیشتر حرکت کنیم.
حیدری درباره رویکردهای سی و ششمین نمایشگاه کتاب افزود: فلوشیپ یکی از 
کارهای این دوره از نمایشگاه است که برای اولین بار در کشور ما برگزار می شود. این 
در ادامه نهضت ترجمه است که رهبر انقلاب پیش از این تاکید کرده بودند. امسال 
برای اولین بار فلوشیپ را برگزار خواهیم کرد که امیدواریم ادامه داشته باشد. تا امروز 
نزدیک ۸۰ مهمان خارجی و ۵۰ مهمان داخلی در این بخش ثبت نام کردند و در طول 
نمایشگاه با برگزاری نشست های تخصصی به ادبیات کودک ونوجوان می پردازیم. 

البته امیدواریم فلوشیپ را در حوزه های دیگر هم داشته باشیم.
حیدری درباره مهمان های خارجی نمایشگاه کتاب گفت: امسال بیش از ۴۰ مهمان 
خارجی داریم که از کشورها و قاره های مختلف هستند. این مهمان ها هم در 
نمایشگاه حضور دارند و هم در دانشگاه ها و مراکز فرهنگی ما حضور پیدا می کنند. 

حتماً بعد از نمایشگاه این افراد سفیران فرهنگی ما خواهند بود.

۱۶2۶ ناشر به صورت حضوری در نمایشگاه شرکت می کنند
وی درباره کم وکیف حضور ناشران داخلی در نمایشگاه گفت: در بخش داخلی 
نمایشگاه ۲۳۶۳ ناشر حضور دارند که ۱۶۲۶ ناشر به صورت حضوری در نمایشگاه 
هستند. این ناشران در ۷۵ هزار مترمربع و در فضاهای مسقف نمایشگاه حضور 
دارند. تلاش ما این بود که امسال بخش دولتی ورود نکند و برنامه ریزی ها و تقسیم 
غرفه ها توسط صنف نشر انجام گیرد که آقای اسماعیلی راد و دوستانشان با 

شاخص های مختلف این کار را انجام دادند.
حیدری در پاسخ به ناراحتی ناشران از متراژ پایین غرفه ها گفت: بعضی دوستان 
معترض هستند که جای ما کم است. باید بگویم باتوجه به رویکرد حضور حداکثری 
ناشران که امسال در برگزاری نمایشگاه داشتیم، تعداد ناشران افزایش قابل توجه 
پیدا کرده است. اگر پارسال در شبستان ۷۰۰ غرفه داشتیم، امسال با مدیریت آقای 
اسماعیلی راد ۹۰۰ غرفه داریم. البته بر حسب نقشه و مکان و... ممکن است غرفه ها 
کوچک و بزرگ هم بشوند ولی تلاش ما تقسیم بندی بر اساس شاخص های دقیق و 
بر اساس عدالت بوده است. ما ۲۰۰ غرفه اضافه کرده ایم، بنابراین اگر فضا کم بوده 

برای همه کم بوده است.
قائم مقام نمایشگاه کتاب با اشاره به دو مناسبت مهم در ایام برگزاری نمایشگاه، 
ولادت امام رضا )ع( و روز بزرگداشت فردوسی، گفت: ولادت امام رضا )ع( را به فال 
نیک می گیریم و معتقدیم هدایت این بزرگواران باعث شد کار نمایشگاه به رغم 
فرصت کم، به خوبی پیش برود. بنا داریم به بهانه این دو مناسبت برنامه های 
فرهنگی و دینی برگزار کنیم. درباره بزرگداشت فردوسی هم برنامه هایی در 

پاسداشت زبان فارسی داریم.

قالیباف نمایشگاه را افتتاح می کند
در ادامه این نشست خبری محسن جوادی در پاسخ به سوالی درباره افتتاحیه 
نمایشگاه گفت: افتتاحیه نمایشگاه در روز چهارشنبه، صبح ساعت ۹ و نیم، داخل 
شبستان و در نیم طبقه شبستان برگزار می شود. آقای قالیباف، سخنران نمایشگاه 
کتاب هستند و مهمان های مختلفی از صنوف نشر و اهل قلم حضور دارند. بعد از آن 
افتتاح غرفه مهمان ویژه یعنی غرفه کشور عراق است و بعد از آن هم فعالیت روزمره 
نمایشگاه با حضور مردم شروع می شود. رییس نمایشگاه کتاب درباره تخصیص 
یارانه ها و میزان یارانه دانشجویی و طلاب، گفت: یارانه دانشجویان تا سقف یک 
میلیون خرید، ۵۰ درصد تخفیف است که این مبلغ را معاونت فرهنگی کمک می کند. 
ضمن اینکه یارانه عمده ما هم به دانشجویان تعلق می گیرد، چون دانشجویان 
قشری هستند که نیاز به کتاب دارند و بیش از همه کتاب می خرند. درباره یارانه 
کتاب های خارجی هم بگویم که این یارانه ۱۰ میلیارد تومان است و امسال فقط به 
کتاب های چاپ جدید اختصاص پیدا می کند. سی و ششمین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران از ۱۷ تا ۲۷ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ با شعار »بخوانیم برای ایران« در محل 

مصلای امام خمینی )ره( برگزار می شود.

در نشست خبری نمایشگاه کتاب مطرح شد

حضور ۹۰۰ غرفه و ۴۰ مهمان خارجی
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پیمان جبلی، رییس سازمان صداوسیما:
امروز فلسطین و غزه ثابت کرد که نسل های جدید انقلابی تر از نسل های گذشته هستند

ترامپ هالیوود را به هم ریخت
تعرفه ۱۰۰ درصدی بر فیلم های خارجی

ترامپ می گوید تعرفه های ۱۰۰ درصدی بر فیلم های خارجی اعمال خواهد 
کرد و دلیلش این است که آنها تهدید امنیت ملی هستند و صنعت فیلم 

آمریکا در حال مرگ است. 
گاه و به نقل از ورایتی، دونالد ترامپ اعلام کرد که به  به گزارش روزنامه آ
وزارت بازرگانی و نماینده تجاری آمریکا اجازه می دهد تا تعرفه ۱۰۰ درصدی 
را بر هر فیلمی که در »سرزمین های خارجی« تولید شده، اعمال کنند. 
در اقدامی که هالیوود را به لرزه درآورد، ترامپ تولید فیلم های خارجی را 
تهدید امنیت ملی برای صنعت سینمای آمریکا خواند و گفت آن فیلم ها، 
نه تنها فیلمسازان را به بازارهای دیگر می کشانند، بلکه »پیام رسانی و 
تبلیغات« آنها را نیز وارد آمریکا می کنند. ترامپ با تاکید گفت: صنعت سینما 
در آمریکا به سرعت در حال مرگ است. کشورهای دیگر انواع مشوق ها را 
به فیلمسازان و استودیوهای ما ارائه می کنند تا آنها را از این سرزمین دور 
کنند. هالیوود و بسیاری از مناطق دیگر آمریکا در حال ویران شدن هستند. 
این یک تلاش هماهنگ از سوی کشورهای دیگر است و بنابراین، یک تهدید 
امنیت ملی محسوب می شود. این امر علاوه بر هر چیز دیگری، پیام رسانی و 
تبلیغات است! بنابراین، من به وزارت بازرگانی و نماینده تجاری آمریکا اجازه 
می دهم تا به سرعت تعرفه ۱۰۰ درصدی بر هر فیلمی که به کشورمان می آید 
و در سرزمین های خارجی تولید شده را وضع کنند. ما دوباره فیلم هایی 

می خواهیم که در آمریکا ساخته شوند! 
مدیران استودیوها پس از صدور اعلامیه ترامپ، تماس های اضطراری 
برای بررسی اوضاع برقرار کردند. با این حال هنوز روشن نیست که آیا 
رییس جمهور اختیار وضع این تعرفه ها را دارد یا خیر. علاوه بر این نحوه 
عملکرد این کار در عمل روشن نیست. مشخص نیست این تصمیم چه 
تاثیری بر بسیاری از فیلم هایی خواهد گذاشت که خارج از آمریکا فیلمبرداری 
می شوند. این بخش شامل فیلم های زیادی می شود که از دنباله های 
»آواتار« تا »انتقام جویان« و »ماموریت غیرممکن« را در برمی گیرد. 
استودیوها در این اوضاع می خواهند اطلاعات بیشتری درباره این امر 
داشته باشند و بدانند آیا این شامل فیلم هایی که پیشتر تکمیل شده اند 
یا در حال تولید هستند، هم خواهد شد؟ یک مورد دیگر هم این است که 
ترامپ درباره سینما صحبت کرده و به تولید تلویزیونی اشاره ای نکرده است. 
بسیاری از تولیدات هالیوود به کانادا و کشورهایی مانند بریتانیا، استرالیا، 
نیوزیلند و مجارستان منتقل شده اند؛ زیرا این کشورها مشوق های مالی 
قابل قبولی می دهند که به کاهش بودجه کمک می کند، اما بجز آن، فیلم ها 
می خواهند در مکان های عجیب و غریب ساخته شوند تا از لوکیشن های 
متفاوت بهره بگیرند و مجموعه های بزرگ جهانی مانند »جیمز باند« و 
»سریع و خشمگین« به همین دلیل در دیگر کشورها ساخته می شوند. 
این تعرفه ها در حالی اعلام می شود که تنها یک هفته به جشنواره فیلم 
کن مانده و هالیوود با حضوری فعال در این رویداد و بازار آن، به دنبال 
فروش حق پخش خارجی است. حالا مدیران استودیوها باید با انبوهی 
از سوال های همکاران خارجی خود در کن روبه رو شوند که شاید این 
مسائل آنها را در عقد قراردادها محتاط تر کند. هنوز روشن نیست که بیانیه 
ترامپ درباره فیلم های تولید شده توسط کشورهای دیگر برای آمریکا هم 
صدق می کند یا نه. ترامپ بلافاصله پس از انتخاب مجدد سعی در ارتباط 
با هالیوود کرد و سیلوستر استالونه، مل گیبسون و جان وویت را به عنوان 
سفیران ویژه صنعت فیلم آمریکا معرفی کرد. با این حال از آن زمان تاکنون 
این سه نفر کار خاصی انجام نداده اند. با وجود ادعای ترامپ مبنی بر در حال 
سقوط بودن هالیوود، در واقع سال ۲۰۲۵ تا به همین جا شاهد افزایش 
فروش در گیشه بوده و فروش کلی داخلی ۱۵.۸ درصد نسبت به سال 
۲۰۲۴ افزایش یافته، هرچند هنوز ۳۱ درصد از سال ۲۰۱۹ عقب است، اما 
فیلم های پرامیدی در لیست اکران وجود دارند که امید به کاهش این فاصله 
را ایجاد می کنند. در کل تولید صنعت سرگرمی پس از اعتصاب بازیگران و 
نویسندگان در سال ۲۰۲۳، هنوز به اوضاع عادی برنگشته و پس از توافق 

هنوز ۴۰ درصد کاهش تولید فیلم و سریال وجود دارد.

بازیگر و کارگردان آمریکایی: ترامپ ممکن 
است پیش از مرگ، دنیا را نابود کند

شان پن، بازیگر و فعال سیاسی آمریکایی نسبت به تهدیدات جدی دونالد 
ترامپ هشدار داد و گفت : احتمال دارد وی پیش از مرگ، به نابودی جهان 
گاه، شان پن، بازیگر سرشناس و فعال  دست بزند.  به گزارش روزنامه آ
کوستا، درباره فیلم  اجتماعی در تازه ترین حضور خود در پادکست جیم آ
جدیدش با عنوان »کلمات جنگ« صحبت کرد؛ فیلمی که به ماجرای زندگی 
آنا پولیتکوفسکایا، روزنامه نگار فقید روسی، می پردازد؛ اما موضوع گفت وگو 
به مسائل گسترده تری در سیاست جهانی کشیده شد، از جمله هشدارهای 
تند پن درباره دونالد ترامپ و مسیر نگران کننده ای که ایالات متحده در 
پیش گرفته است. پن در بخشی از گفت وگو، در ارتباط با احتمال تلاش 
ترامپ برای ماندن در قدرت فراتر از دوره قانونی خود، گفت: »باید بدترین 
سناریوها را هم در نظر بگیریم. ترامپ ممکن است پیش از آنکه مرگ به 
سراغش بیاید، تصمیم بگیرد دنیا را نابود کند.« او ادامه داد: »فکر می کنم 
تئوری معقولی است که بگوییم ترامپ مانند شوهری است که همسرش 
او را ترک کرده و حالا تصمیم می گیرد او را بکشد، چون اگر خودش نتواند 
او را داشته باشد، هیچ کس نباید داشته باشد. ترامپ و خودشیفتگی اش 
ممکن است چنین رابطه ای با جهان داشته باشند: نوعی بازی قدرت توأم با 
میل واقعی به نابودی.« اریک سوالوِل، نماینده کنگره آمریکا و تهیه کننده 
اجرایی فیلم »کلمات جنگ« که همراه پن در این پادکست حضور داشت، 
هشدار داد: »آنچه مرا نگران می کند این است که اگر ترامپ باور نکند کسی 
هست که بتواند از او محافظت کند، ممکن است هر کاری برای حفظ خود 
در برابر قانون انجام دهد، حتی اگر به قیمت آسیب به کشور تمام شود.« 
فیلم »کلمات جنگ« با بازی مکسین پیک و جیسون آیزاکس به زندگی 
آنا پولیتکوفسکایا، روزنامه نگار برجسته روسی می پردازد که در سال 
۲۰۰۵، مقابل آسانسور خانه اش در مسکو ترور شد. این فیلم اکنون در 
برخی سالن های منتخب سینما در حال اکران است. پن در بخش دیگری از 
گفت وگو، با اشاره به شرایط روسیه و مضمون اصلی فیلم، گفت: »کسانی 
که فکر می کنند این اتفاقات در آمریکا رخ نخواهد داد، یا علائم واضح آن را 

نادیده گرفته اند یا به اندازه کافی آگاه نیستند.«

ساعتساعتساعتساعت

درباره راه تازه ای از کسب شهرت در فضای مجازی

 بلاگـر سوگ

زهرا بذرافکن-خبرنگار گروه فرهنگ: صحبت و یادکردن از مرگ در طول 
تاریخ در برخی فرهنگ ها تابو محسوب می شد. همان طور که الرنس 
ساموئل، نویسنده کتاب »تاریخچه فرهنگ مرگ« می گوید: »در نیمه 
اول قرن بیستم و همزمان با شروع جنگ جهانی اول، شیوع همه گیر 
بیماری آنفلوانزا و ظهور پزشکی مدرن از جمله عواملی بودند که تابوی 
مرگ را شکستند و این امر باعث شد موضوع مرگ به یکی از مباحث 
عمومی در بین مردم تبدیل شود. در حقیقت مرگ اکنون توانسته است 
دوباره به گفت وگو برگردد.« اگرچه در دین و مذهب ما، مرگ موضوعی 
است فراموش ناشدنی و همواره جاری اما هرگز بدل به امری مصرفی 
و تهی از معنا نشده بود. حالا اما در شبکه های اجتماعی، مرگ نیز 

دست مایه شهرت، مخاطب یابی و اقتصاد توجه شده است. 

موضوع مرگ در شبکه های اجتماعی، دو مولفه را در ارتباط با هویت کاربر فوت 
شده، مطرح می کند. نخست، تجسم حضور؛ یعنی اینکه با دسترسی و مدیریت 
صفحه اینستاگرامی فرد فوت شده، حضور او در فضای رسانه های اجتماعی تداعی 
می شود. دوم، بازنمایی هویت؛ به این مفهوم که در حقیقت تصور درست از شخص 
فوت شده بستگی به محتوایی دارد که پیش از مرگ او در صفحه شخصی اش 
قرار گرفته است؛ بنابراین جامعه ای که به کمک شبکه های اجتماعی، در اندوه و 
سوگواری جمعی یک فرد شرکت می کند ممکن است به تناسب ظرفیت فضای 

مجازی تحت تاثیر پیامدهای متفاوتی قرار گیرد. 

سوگ از نگاهی اجتماعی و روان شناختی
در واقع سوگ واکنشی به انواع فقدان ها است. سوگواری جدای از این واکنش که 
درگذر سده های گوناگون به عنوان واکنشی طبیعی شناخته می شود، سنتی دیرینه 
است که حس نوع دوستی و همدلی اعضای جامعه را برای تسلی دادن به بازماندگان 
متوفی نشان می دهد. در ایران آیین سوگواری باتوجه به سابقه فرهنگی اقوام 
مختلف ایرانی اهمیتی بیش از پیش دارد. شیوه عزاداری را می توان از سده های 
پیشین تاریخ ایران تا امروز دید؛ واکنش هایی که تفاوت ها و شباهت های هر کدام 
به یکدیگر، موضوع سوگواری و ریشه های آن را اهمیت می بخشد. رفتارهایی 
از عزاداران در سوگواری ایرانیان پس از دوران اساطیری سر می زند که از آنها به 
تکرر می توان در ادبیات کهن نشان یافت. این نوع کنش ها که از تاریخ حماسی تا 
روزگار کنونی فراوان می توان از آنها سراغ گرفت، به رسم هایی تبدیل شده اند که 
انجام دادنشان از غم فراوان نشان دارد. احساس ازدست دادن ناشی از فوت یک 
دوست یا شخص آشنا، همیشه دردناک است و واکنش های مختلفی از جمله 

غم، شوک، خشم و... را در افراد ایجاد می کند؛ احساس شوک و 
ناباوری، انکار، خشم و عصبانیت، چانه زدن، افسردگی و 

 پذیرش پنج مرحله سوگواری از نظر الیزابت کوبلر- راس

به شمار می رود. در زمان سوگ و فقدان یک دوست، 
همه به یک حمایت و همدردی اجتماعی نیاز دارند و این 

امر می تواند در فضای شبکه های اجتماعی با اشتراک گذاری 
نظرات و ابراز احساسات کاربران محقق شود. در گذشته حمایت 

اجتماعی یا به عبارت بهتر، همدردی عاطفی به طور معمول، به صورت حضور 
فیزیکی و چهره به چهره انجام می شد؛ اما امروزه با ظهور شبکه های اجتماعی و 
توسعه روزافزون فناوری های ارتباطی مبتنی بر اینترنت، ماهیت ابراز احساسات و 
همدردی های اجتماعی متحول شده است. به گونه ای که افراد با احساس مشترک، 
از نقاط مختلف جهان در بستر شبکه های اجتماعی برای درگذشت یک دوست یا فرد 
آشنای به سوگواری و ابراز احساسات می پردازند.  در واقع سوگواری فرآیندی است 

که بعد از فقدان و تجربه مرگ عزیزان رخ می دهد. یکی از راه های گذر بازماندگان از 
سوگواری نظریه تکالیف سوگواری است. مفهوم تکالیف سوگواری را بسیار هم خوان 
با مفهوم فروید از سوگ می داند و اشاره به این دارد که فرد سوگوار باید وارد عمل 
شود و کاری انجام دهد. همچنین این رویکرد حاکی از این است که سوگواری می تواند 
تحت تاثیر یک مداخله بیرونی قرار گیرد. رویکرد تکالیف می تواند به او این حس و انرژی 
را بدهد که وی می تواند فعالانه دست به عمل بزند تا با مرگ محبوب ازدست رفته اش 
کنار بیاید. سوگواری مستلزم تکالیفی است که باید تکمیل شود. تکالیف سوگواری 
عبارت اند از: تکلیف اول، پذیرش واقعیت فقدان است. وقتی شخصی می میرد این 
حس که انگار مرگی رخ نداده، وجود دارد. اولین تکلیف سوگواری، روبه رویی کامل 
با این واقعیت است که شخص مرده، رفته و دیگر برنمی گردد. تکلیف دوم، مواجهه 
با درد سوگ است. درد تعریف گسترده ای دارد که هم شامل درد فیزیکی واقعی و 
هم شامل دردهای عاطفی و رفتاری مرتبط با فقدان است. ضروری است این درد به 
رسمیت شناخته شود و آن را حل وفصل کرد. تکلیف سوم، سازگاری با دنیای بدون 
متوفی است. سازگاری ابعاد درونی، بیرونی و معنوی دارد. تکلیف چهارم، یافتن 
ارتباطی پایدار با متوفی در یک زندگی جدید است. دلبستگی احساسی بازماندگان با 
فرد فوت شده با مردن او قطع نمی شود و آنها از طریق حفظ خاطرات و یادگاری ها 
این ارتباط را حفظ می کنند و زندگی جدیدی را بدون حضور فیزیکی او شروع می کنند.

آنلاین سازی سوگ
چنانچه مرور شد، سوگ مرحله ای بعد از فقدان است که به مثابه یک مسیر باید طی 
شود؛ مسیری که طی آن فرد سوگوار همدردی و همراهی دوستان و نزدیکانش را 
احساس و طی مدتی تا حدی با فقدان کنار می آید. بنابراین، چه در فضای مجازی و 
چه در فضای واقعی، سوگواری و مناسک مربوط به آن، از طبیعی ترین مراحلی است 
که همه انسان ها به آن نیاز دارند. همان طور که دوره های مهم تاریخ، مرگ های 
فراگیر، مثلا مرگ بر اثر بیماری های واگیردار، موجب ورود مفهوم مرگ به عرصه 
عمومی به عنوان بخشی از زندگی طبیعی شده است و از حالت اتفاقی که به ندرت 
می افتد، خارج شده است. در هنگام شیوع ویروس همه گیر کرونا نیز چنین اتفاقی 
به شکلی سراسری در جهان رخ داد؛ مرگ های بی شمار و عدد و رقم های بزرگی 
که وحشتناک بودند، اما از سویی وقوع مرگ را از معنا دور کرده بودند. در هنگامه 
مرگ های هر روزه در دوران همه گیری کرونا، به علت محدودیت های ایجاد شده برای 
سوگواری عزادارانی که اعضای خانواده شان را در اثر کرونا از دست داده بودند، ناچار 
به توسل به عزاداری و سوگواری به شیوه های دیگری شدیم. اصلی ترین- یا شاید 

تنها- راه جایگزین برای ابراز و انجام سوگ، عزاداری آنلاین بود. همین چند سال 
پیش بود که بسیاری در رسانه های رسمی، شیوه های گسترش عزاداری آنلاین و 
ترویج آن را به مخاطبان توصیه می کردند. در نهایت نیز این شیوه تا حدی توانست 
راهی برای ابراز غم و اندوه ناشی از فقدان باز کند و اگرچه جای سوگواری حقیقی 
و حضور افراد در کنار هم را نگرفت اما فوایدی نیز داشت که برای آن مقطع زمانی 

مفید و موثر واقع شد. 

و حالا بلاگری سوگ!
روایت بلاگری سوگ اما به کلی فرق می کند. در هفته های گذشته، مردی که به 
همراه همسر و دختر کوچکش در فضای اینستاگرام صفحه ای به سبک بلاگرهای 
خانواده و سبک زندگی داشتند، در حالی که مدتی بود اعلام کرده بود همسرش 
بیماری سختی دارد، با انتشار ویدیویی اعلام کرد که لحظاتی پیش همسرش را 
از دست داده است. در حالی که هنوز حتی لباسی مناسب عزاداری به تن نداشت 

و آمبولانس حامل جسد همسرش را نشان می داد که تازه داشتند او را 
از بیمارستان خارج می کردند. این رویه در این صفحه ادامه 

داشت و به همین شکل، تعداد قابل توجهی 
مخاطب را به تماشای این ویدیو 

این  ویدیوهای  دیگر  و 
شخص 

کشاند. در ادامه نیز، این فرد صفحه ای برای دختر کوچکش ایجاد کرد که کلیدواژه 
ویدیوها و توضیحات این صفحه کاملا معطوف و متمرکز بر مرگ مادر و عزادار 

بودن اوست. 
البته که این مورد اولین مرتبه ای نیست که صفحه ای را در رسانه های اجتماعی 
می بینیم که موضوع آن کاملا مربوط به سوگواری و عزاداری است؛ اما شیوه 
نمایشی شدن امر مرگ و سوگواری در شبکه های اجتماعی تا به این حد که بلافاصله 
بعد از مرگ عزیزی با دوربینی به دست روبه روی مخاطبانت گریه کنی، تازگی خودش 
را دارد.  نمایش مراسم ها و آیین های حقیقی در شبکه های اجتماعی به عنوان 
انعکاسی از آنچه در واقعیت در حال رخ دادن است، می تواند شیوه ای از ارتباط گرفتن 
و به اشتراک گذاری لحظات و خاطرات واقعی در فضای مجازی باشد. اما جهت دهی 
واقعیت و چینش رویدادها و رفتارها بر مبنای خوشایند دنبال کننده های فضای 
مجازی جز ابتذال و سطحی شدن امور واقعی و بامعنا نیست. تعداد زیادی از 
دنبال کننده های این فرد از او می پرسیدند که چطور بلافاصله بعد از مرگ همسرت 

توانستی موبایل به دست بگیری و ویدیو منتشر کنی. 

»نیستی ببینی بازدیدمون چقدر شده...«
در واقع اگر این اتفاق را در تصویر بزرگ تر ببینیم، کل گردش محتوایی در شبکه های مجازی 
از جمله اینستاگرام بر مبنای اقتصاد توجه است؛ تصاویر، ویدیوها و کلیدواژه هایی که 
بیشترین توجه را در مخاطبان برمی انگیزند، این شانس را برای منتشرکننده ایجاد 
می کنند که بتواند با هر موضوعی چه مثبت و چه منفی، بیشترین تعداد بازدید و بازخورد 
را بگیرد. بنابراین، در جهان بزرگ محتواهای آنلاین، انتشار ویدیویی که در آن بلافاصله 
پس از مرگ همسرت، این خبر را اعلام می کنی، می تواند موضوعی باشد که کنجکاوی 
چندین میلیون مخاطب را برانگیزد. در مقابل اما سوگ را به عنوان امری مصرفی در 
خدمت می گیرد که این فرصت را فراهم کند، تا از لحظه اول فوت همسر تا یتیم ماندن 
دختر کوچکش به عنوان قلابی برای مخاطب میلیونی بهره بگیرد. آن هم در فرهنگ و 
جغرافیایی که مرگ معنایی عمیق دارد و تنها به مثابه اتفاقی نیست که هرکس یک مرتبه 
تجربه می کند. این رویکرد به مرگ و سوگواری، با ایجاد نگاهی بی رحمانه به مرگ، آن را به 
 شکل تصویری برای مصرف در می آورد و از هرگونه معنای عمیق، فلسفی یا معاداندیشانه 

تهی می کند.  

تماشاخانه سیار کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در سومین جشنواره 
بین المللی کوچ عشایر مغان استان اردبیل به اجرای برنامه های مختلف 
گاه و به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور  می پردازد.  به گزارش روزنامه آ
بین الملل کانون، سومین جشنواره بین المللی کوچ عشایر مغان، روزهای ۱۸ و ۱۹ 
اردیبهشت ۱۴۰۴ در شهرستان مرزی بیله سوار استان اردبیل با حضور کشورهای 

عضو اکو )ترکیه، پاکستان، عراق، افغانستان( برگزار می شود. 
تماشاخانه سیار کانون پرورش فکری با اجرای نمایش »بچه زرنگ« به کارگردانی 
مجید نصیری و بازیگری مجید نصیری و میثم میثاقی در امتداد ترویج فرهنگ 
کتاب و کتاب خوانی، در جشنواره بین المللی کوچ عشایر مغان حضور دارد. از 
دیگر برنامه های کاروان فرهنگی و هنری کانون پرورش فکری، اجرای قصه گویی، 
معرفی کتاب، برگزاری مسابقه، پخش انیمیشن های کودک خواهد بود که روزانه 

در پنج نوبت، دو نوبت صبح و سه نوبت بعدازظهر برگزار خواهد شد. همچنین 
این دومین دوره از حضور تماشاخانه سیار کانون پرورش فکری در این رویداد 
فرهنگی و هنری است که در گردهمایی هفته زیست بوم عشایری استان اردبیل 
برگزار می شود. بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته، قرار است عشایر در جشنواره 
لاچیق مستقر شوند و نیز در  امسال از اردبیل و سایر استان ها در ۴۵ چادر و آ

۴۶ غرفه نسبت به عرضه محصولات صنایع دستی و توانمندی های عشایری 
اقدام کنند.  بازی های بومی و محلی، نمایش اسب، تیراندازی، مسابقه های 
ورزشی، پخت نان و آش، مسابقه زیباترین شتر و قوچ مغان، مراسم عروس بران، 
کوچ نمادین ایل شاهسون، مسابقه زیباترین لباس سنتی عشایر، جهاز شتر برتر، 
تجلیل از مرتع دار نمونه و چهره های برتر و علمی، تولیدکننده برتر و معرفی گونه 
منحصربه فرد زیستی منطق،ه مانند آهوی مغان و قرقاول از جمله برنامه های 
این دوره از جشنواره عنوان شده است. عشایر استان اردبیل با بیش از ۶۶ هزار 
و ۵۰۰ نفر جمعیت در قالب افزون بر ۱۳ هزار خانوار ۵.۴ درصد جمعیت استان 
و ۵.۶ درصد جمعیت عشایر کشور است که از دو ایل شاهسون و قره داغ و دو 
طایفه مستقل شاطرانلو و فولادلو تشکیل می شود. عشایر استان اردبیل در ۱۱ 
شهرستان دارای ۴۵ طایفه بوده و در ۵۷۲ قشلاق، ۲۳۷ ییلاق، هفت زیست بوم، 
۵۱ سامانه، هزار و ۵۲۷ »ابه« )اقامتگاه موقت( زندگی می کنند و در بین ۱۲۰ ایل 
شناسنامه دار کشور در جایگاه سوم، از لحاظ مرتع در رتبه چهارم، از نظر تعداد دام 

در رتبه پنجم و از لحاظ جمعیت در جایگاه هشتم قرار دارد.
 استان اردبیل با جمعیت افزون بر یک میلیون و ۲۸۰ هزار نفر در شمال غربی ایران 
هم جوار با استان های آذربایجان شرقی، گیلان، زنجان و در همسایگی کشور 

جمهوری آذربایجان واقع شده است.

اساتید کارگاه های آموزشی چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم۱۰۰ معرفی 
گاه و به نقل از روابط عمومی چهاردهمین جشنواره  شدند.  به گزارش روزنامه آ
بین المللی فیلم ۱۰۰، رامبد جوان، محمدحسین مهدویان و مهدی جعفری به 
عنوان اساتید کارگاه های آموزشی در جشنواره ۱۰۰ حضور خواهند یافت. طبق 
اعلام روابط عمومی جشنواره کارگاه آموزشی رامبد جوان، محمدحسین مهدویان 
و مهدی جعفری به ترتیب روزهای سه شنبه، چهارشنبه و پنجشنبه از ساعت ۱۶ در 
پردیس سینمایی ملت برگزار خواهد شد.  گفتنی است در ماه های اخیر نیز کارگاه های 
آموزشی چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم ۱۰۰، در شهرهای مختلف کشور 
نظیر رشت، شهرکرد، قزوین، اردبیل، کرمان، شیراز، تبریز و... با حضور چهره های 
سرشناسی محمدعلی باشه آهنگر، هاتف علیمردانی، هادی مقدم دوست، لیلی 
عاج، حسین نمازی، سید محمدرضا خردمندان، حسین دارابی و... برگزار شده 
است. چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم ۱۰۰، به دبیری یوسف منصوری، امروز 

سه شنبه ۱۶ اردیبهشت ماه در پردیس سینمایی ملت آغاز خواهد شد.

 تماشاخانه سیــــار  کانون 
به جشنواره کوچ عشایر مغان اردبیل می رود

معرفی  اساتید کارگاه های 
جشنواره فیلم ۱۰۰
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شینا انصاری، رییس سازمان حفاظت محیط زیست:
برنامه هفت ساله برای احیای تالاب انزلی پیش بینی شده است

معاون برق و انرژی وزارت نیرو گفت: تقاضای مصرف برق در سال جاری در اوج بار به بیش از ۸۵ هزار مگاوات خواهد رسید. 
همایون حائری در جلسه مشترک مدیران ارشد وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و نیرو با هدف هم اندیشی برای 
تامین حداکثری برق صنایع، افزود: مصرف برق کشور در تابستان پیش رو افزایش بی سابقه خواهد داشت. وی ادامه 
داد: گرمای زودرس و شدید هوا که طبق پیش بینی ها بین سه تا ۶ درجه بالاتر از میانگین بلندمدت خواهد بود، نقش 
قابل توجهی در افزایش مصرف برق داشته است. معاون برق و انرژی وزارت نیرو خاطرنشان کرد: این در حالی است که 
نیروگاه های برق آبی کشور با ظرفیت تولید ۱۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات به دلیل کاهش بیش از ۴۰ درصدی ذخایر آب، با محدودیت 
شدید در تولید انرژی روبه رو شده و این ذخایر برای ماه های تیر و مرداد که با بیشترین ناترازی در شبکه برق روبه رو خواهیم 
بود، ذخیره شده است. حائری افزود: در این بین اگرچه ظرفیت تولید نیروگاه های حرارتی نسبت به سال گذشته ۱۰ درصد 
افزایش یافته است، اما این افزایش به تنهایی قادر به پاسخ گویی به رشد مصرف نبوده است. وی ادامه داد: بر اساس آمار 
ارائه شده، میانگین نیاز مصرف برق در سال گذشته ۹۳۶ هزار و ۶۲ مگاوات ساعت بوده که در سال جاری به یک میلیون و 
۲۱ هزار مگاوات ساعت رسیده است و بیانگر افزایش ۹ درصدی تقاضای مصرف برق کشور است. معاون برق و انرژی وزارت 
 نیرو خاطرنشان کرد: پیش بینی ها حکایت از آن دارد که در اوج مصرف تابستان ۱۴۰۴، تقاضای مصرف برق کشور به بالای

 ۸۵ هزار مگاوات برسد.

حائری در باره اقدام های پیشگیرانه وزارت نیرو در این زمینه، گفت: امسال ۳۶ بسته مدیریت و بهینه سازی مصرف برق در کشور 
اجرایی شده است که شامل آموزش و اطلاع رسانی، بهینه سازی مصرف در بخش های مختلف، تولید برق در محل مصرف و 
پایش و نظارت بر نحوه مصرف برق می شود.وی همچنین از نصب بیش از ۶ میلیون کنتور هوشمند برای مشترکان پرمصرف خبر  
داد که به منظور کنترل و مدیریت بهتر مصرف این گروه از مشترکان طراحی شده اند. معاون برق و انرژی وزارت نیرو خاطرنشان 
کرد: راهکار اصلی عبور از تابستان پیش رو، صرفه جویی و مدیریت دقیق مصرف برق در همه بخش ها است. مشارکت همه جانبه 

مردم، صنایع و دستگاه های اجرایی برای حفظ پایداری شبکه برق ضروری است.

مدیرعامل شرکت توانیرگفت: کنتور برق مشترکان پرمصرف هر ۱۵ روز یک بار قرائت و قبض برایشان صادر می شود.   مصطفی 
رجبی مشهدی از افزایش ۵/۵ درجه دما در کشور نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد و گفت: به طور مثال دمای 
خوزستان سال گذشته همین موقع ۲۸ درجه بود که امروز به ۴۴ درجه رسیده است، در حالی که متعارف افزایش دما بین 

یک تا دو درجه است.
وی رشد ۳۷ درصدی مصرف نسبت به سال گذشته همین روزها را نیز نگران کننده و غیرمتعارف دانست و تصریح کرد: با توجه 
به خالی بودن ۴۱ درصد مخازن نیروگاههای برق آبی و امکان استفاده از حداکثر یک سوم توان آنها، انجام تعمیرات دوره ای 
نیروگاههای حرارتی و نیروگاه اتمی بوشهر و به رغم رشد ۱۰ درصدی تولید نیروگاههای حرارتی، کماکان در شرایط ناترازی به سر 
می بریم، از این رو لازم است به منظور گذر موفق از اوج بار تابستان همه مدیران در شرکتهای زیرمجموعه برنامه های ابلاغی را 
با دقت اجرا کنند. مدیرعامل شرکت توانیر، پایش و رصد مصرف و محدود کردن مصارف مجاز نامتعارف تکفاز در مناطق عادی 
بالاتر از ۱۵ آمپر و در مناطق گرمسیر بیش از ۲۸ آمپر را خواستار شد و تصریح کرد: تعویض و اصلاح کنتورهای معیوب باید در 

دستور کار جدی شرکتهای توزیع برق قرار گیرد.
رجبی مشهدی همچنین با بیان اینکه ۳ هزار مگاوات از ناترازی فعلی با جمع آوری انشعاب های غیرمجاز قابل استحصال است 
از مدیران شرکتهای زیرمجموعه خواست تا نسبت به این موضوع حساسیت بیشتری از خود نشان داده و از این فرصت ناترازی 

برای جمع آوری انشعاب های غیرمجاز نهایت استفاده را ببرند.
مدیرعامل شرکت توانیر به منظور ارزیابی و هماهنگی برنامه های مدیریت مصرف برق از همه مدیران خواست تا با اهتمام و 
جدیت هرچه تمامتر در میدان حاضر بوده و با حساسیت بیشتری اجرای دقیق برنامه های گذر از اوج بار تابستان را سرلوحه 
تمام کارهای خود قرار دهند. وی در پایان اجرای منظم برنامه های مدیریت مصرف و اطلاع رسانی مؤثر را توسط شرکتهای 
خواستار شد و تاکید کرد: کنتور برق مشترکان پرمصرف هر ۱۵ روز یک بار قرائت و قبض برایشان صادر می شود، ضمن آنکه 

وضعیت مصرف برقشان نیز رصد و مرتب به آنها اطلاع رسانی خواهد شد.

مصرف برق در تابستان از ۸۵ هزار 
مگاوات عبور خواهد کرد

 مشترکان پر مصرف برق
ماهی دو بار قبض دریافت می کنند

ساعتساعتساعتساعت

کاهش قابل توجه در تولید خودرو
محمد علی بیگی : در حالی که تولید خودرو در فروردین امسال نسبت به 
پارسال افزایش یافته، بررسی ها نشان می دهد این رشد تنها به عملکرد 
یک شرکت بازمی گردد و دو خودروساز دیگر با افت تولید قابل توجهی 

مواجه شده اند.
بررسی آمار تولید سه خودروساز بزرگ کشور در فروردین ماه ۱۴۰۴ نشان 
می دهد که مجموع تولید خودروهای سواری آنها به ۴۴ هزار و ۵۶۵ دستگاه 
رسیده است؛ رقمی که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته )۴۲ هزار و 
۳۹۲ دستگاه( رشد ۵.۱ درصدی معادل دو هزار و ۱۷۳ دستگاه را نشان 
می دهد. این در حالی است که رشد یادشده تنها به عملکرد ایران خودرو 

مربوط می شود و سایر خودروسازان با افت تولید مواجه بوده اند.
طبق اطلاعات منتشرشده در سامانه کدال، ایران خودرو در فروردین ماه 
موفق به تولید ۲۹ هزار و ۱۰۷ دستگاه خودروی سواری شده؛ در حالی که این 
عدد در مدت مشابه سال گذشته ۲۳ هزار و ۳۱۵ دستگاه بوده است. بدین 
ترتیب، بزرگ ترین خودروساز کشور با افزایش پنج هزار و ۷۹۲ دستگاهی 
تولید، رشد ۲۴.۸ درصدی را به ثبت رسانده است. مطابق روند همیشگی، 
بیشترین سهم تولید ایران خودرو به محصولات خانواده پژو تعلق دارد، 
هرچند در حال حاضر تنها پژو ۲۰۷ از این خانواده در خطوط تولید باقی مانده 
است. تولید پژو در فروردین ماه امسال ۹ هزار و ۱۴۰ دستگاه اعلام شده که 
نسبت به ۱۰ هزار و ۸۰۵ دستگاه سال گذشته، کاهش ۱۵.۴ درصدی را نشان 
می دهد. در بخش های دیگر، گروه خودرویی سورن با تولید هفت هزار و 
۸۲۸ دستگاه عملکرد قابل توجهی داشته و نسبت به تیراژ سه هزار و ۲۳۷ 
دستگاهی فروردین سال گذشته، بیش از دوبرابر رشد کرده است. همچنین 
تولید دنا نیز از چهار هزار و ۷۸۸ دستگاه به پنج هزار و ۳۴۹ دستگاه رسیده 
و رشد ۱۱ درصدی داشته است. در مقابل، تولید رانا به طور کامل متوقف 
شده است؛ در حالی که در فروردین ۱۴۰۳، تیراژ این محصول به ۹۶۰ دستگاه 
رسیده بود. هنوز اطلاع رسمی درباره توقف تولید این خودرو منتشر نشده 
است. همچنین تولید هایما در فروردین ماه به هزار و ۴۰۳ دستگاه رسیده، 
در حالی که سال گذشته تنها ۶ دستگاه از آن تولید شده بود. تولید تارا نیز 
رشد چشمگیری داشته و از دو هزار و ۳۷۶ دستگاه در فروردین ۱۴۰۳ به 
چهار هزار و ۶۷۰ دستگاه در سال جاری رسیده است که رشد ۹۶.۴ درصدی 
را نشان می دهد. آمار دیگری نیز به خودروهای ناقص )تجاری نشده( اشاره 
دارد که تعداد آن ها ۱۹۴ دستگاه اعلام شده است. همچنین تولید سایر 
محصولات ایران خودرو ۷۱۷ دستگاه بوده است. سایپا، دومین خودروساز 
بزرگ کشور، در فروردین ماه تنها ۱۱ هزار و ۳۸ دستگاه خودروی سواری تولید 
کرده است که در مقایسه با تیراژ ۱۴ هزار و ۲۰۴ دستگاهی سال گذشته، 
کاهشی معادل ۲۲.۳ درصد )۳ هزار و ۱۶۶ دستگاه( را تجربه کرده است. 
 X۲۰۰ بیشترین سهم تولید این شرکت در ماه مورد بررسی به خانواده
شامل تیبا، کوییک و ساینا اختصاص یافته که با تولید ۹ هزار و ۷۰ دستگاه، 
نسبت به ۱۰ هزار و ۸۷۳ دستگاه مدت مشابه سال قبل، افت ۱۶.۶ درصدی 
داشته است. تولید شاهین نیز با کاهش ۴۰ درصدی از سه هزار و ۳۳۱ 
دستگاه به هزار و ۹۶۸ دستگاه رسیده است. در این بازه زمانی، هیچ گونه 
تولیدی از محصول آریا اتوماتیک گزارش نشده و توضیحی نیز در این 
خصوص ارائه نشده است. سومین خودروساز بزرگ کشور، پارس خودرو، 
در فروردین ماه موفق به تولید چهار هزار و ۴۲۰ دستگاه خودروی سواری 
شده است که در مقایسه با چهار هزار و ۸۷۳ دستگاه مدت مشابه سال 
گذشته، کاهش ۹.۳ درصدی )۴۵۳ دستگاه( را نشان می دهد. این شرکت 
تنها محصولات گروه Q۲۰۰ و خودروی سهند را در سبد تولید فروردین ماه 
خود داشته است. تیراژ گروه Q۲۰۰ با سه هزار و ۸۴۷ دستگاه نسبت به 
فروردین ۱۴۰۳ کاهش ۲۱ درصدی را ثبت کرده است. همچنین سهند با 
رشد قابل توجهی از تنها دو دستگاه در سال گذشته به ۵۷۳ دستگاه در 
فروردین امسال رسیده است. در این بین، پارس خودرو هیچ تولیدی از 
کوییک معمولی نداشته است و باتوجه به توقف تولید آن از شهریور سال 
گذشته، به نظر می رسد این خودرو به طور کامل از سبد محصولات شرکت 

حذف شده باشد. تولید ساینا S نیز در این ماه صفر بوده است.

هزینه وام جدید خرید مسکن 
چقدر است؟

 در حالی بانک مسکن سقف وام خرید و تعمیر مسکن در تهران را به 

یک میلیارد و ۲۸۰ میلیون تومان افزایش داده که دریافت این وام نیازمند 
پرداخت هزینه سنگینی بابت خرید اوراق است.

بانک مسکن اعلام کرد با هدف تسهیل شرایط خانه دارشدن اقشار مختلف 
جامعه، ضمن افزایش سقف تسهیلات خرید، جعاله )تعمیر( و ودیعه 
مسکن از محل اوراق گواهی حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن )تسه(، 
شرط قدمت بنا را از فرآیند پرداخت تسهیلات خرید حذف کرده است. بر این 
اساس، سقف وام خرید مسکن در شهر تهران به ۵۰۰ میلیون تومان، در 
مراکز استان ها و شهرهای با جمعیت بالای ۲۰۰ هزار نفر به ۴۰۰میلیون 
تومان و در سایر مناطق شهری به ۳۰۰ میلیون تومان افزایش یافته است.

همچنین امکان پرداخت وام خرید مسکن تا سقف تسهیلات زوجین )یک 
میلیارد تومان برای تهران( برای بستگان درجه یک فراهم شده و متقاضیان 
می توانند این وام را با نسبت هایی مانند »پدر و فرزند«، »مادر و فرزند«، 
»خواهر و برادر«، »دو خواهر« یا »دو برادر« دریافت کنند. در مراکز استان ها 
و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر این سقف ۸۰۰ میلیون تومان و در سایر 
مناطق شهری ۶۰۰ میلیون تومان است. سقف وام تعمیر )جعاله( مسکن 
نیز به ۲۸۰ میلیون تومان افزایش یافته، اما بانک مسکن دریافت آن را منوط 

به دریافت هم زمان وام خرید مسکن کرده است.
فارغ از میزان اثرگذاری وام های جدید بر قدرت خرید مسکن، یکی از موانع 
جدی پیش روی متقاضیان، تامین هزینه اولیه خرید اوراق تسهیلات است. 
در واقع، زوج های جوان یا دیگر متقاضیان )پدر و فرزند، مادر و فرزند، خواهر 
و برادر و...( برای دریافت وام خرید، ابتدا باید اوراق حق تقدم وام مسکن 
را خریدار کنند. بررسی بازار فرابورس نشان می دهد قیمت هر برگه اوراق 
تسهیلات مسکن حدود ۱۰۵ هزار تومان است. بر این اساس، برای دریافت 
وامی معادل یک میلیارد و ۲۸۰ میلیون تومان، متقاضی باید ۲۵۶۰ برگه 
را خریداری کند. در واقع هزینه خرید این تعداد اوراق، مبلغی حدود 
۲۷۰ میلیون تومان است. به عبارت دیگر، از وام یک میلیارد و ۲۸۰ میلیون 
تومانی، تنها حدود یک میلیارد تومان برای متقاضی باقی می ماند؛ مبلغی 
که باتوجه به میانگین قیمت مسکن در تهران، تنها هزینه خرید کمتر از ۱۰متر 

مربع واحد مسکونی را پوشش می دهد.

براساس گزارش بانک مرکزی، رشد نقطه به نقطه نقدینگی در بهمن ماه 
1402 به 2۷.۸ درصد رسید؛ رقمی که هر افزایش آن مستقیما به معنای 
فشرده تر شدن سفره خانوارها و تشدید فشار تورمی است. حجم 
نقدینگی کشور اکنون به ۹۹42 هزار میلیارد تومان رسیده که معادل 
پنج برابر رقم 6 سال پیش و 14 برابر مقدار دهه گذشته )۷00 هزار میلیارد 
تومان در سال 13۹3( است. تنها در یک ماه، 212 هزار میلیارد تومان به 
این حجم افزوده شد، در حالی که سهم تولید ملی از این رشد، صفر بوده 
است. رشد نقدینگی در ایران، نه تنها با تولید ناخالص داخلی همسو 
نیست، بلکه فاصله آن به شکل خطرناکی در حال گسترش است. این 
امر به معنای افزایش حجم پول در گردش بدون پشتوانه کالا و خدمات 
است که نتیجه آن چیزی بجز شتاب گرفتن تورم )امروز 40 درصدی( و 
کاهش قدرت خرید مردم نیست. پیش بینی کارشناسان حاکی از آن 
است که بدون اصلاحات ریشه ای، کنترل این »غول تورم زا« غیرممکن 
خواهد بود. آیا دولت حاضر است با کاهش هزینه های غیرضروری، 
اصلاح سیستم بانکی و شفاف سازی مالی، بار این اصلاحات را بپذیرد؟ 
یا همچنان شاهد انتقال هزینه ها به مردم از طریق تورم فزاینده 

خواهیم بود؟

به  مربوط  که  نقدینگی  آمار  آخرین  به  اشاره  با  مرکزی،  بانک  کل  رییس 
به حدود را  نقدینگی  نرخ رشد  توانسته  اظهار کرده که  ۱۴۰۳ است،   بهمن 

 ۲۷ درصد برساند.

محمدرضا فرزین یادآور شده که پایان اسفند سال گذشته، نرخ رشد نقدینگی 
 برای سال ۱۴۰۳ در محدوده ۲۱ تا ۲۵ درصد هدف گذاری شده بود و امروز

بر اساس آخرین آمار نرخ رشد نقدینگی در محدوده ۲۷.۸ درصد قرار دارد. او گفته: 
»متاسفانه به دلیل تکانه های سیاسی و امنیتی بسیار زیادی که از اسفند سال ۱۴۰۲ 
رخ داد و غیرقابل کنترل بود؛ از نرخ هدف گذاری کمی فاصله گرفت، اما به جهت اینکه 
بازار دچار انسداد پولی نشود ما به صورت فعال در بازار پول کار کردیم تا در پایان 

سال به اهداف مشخص شده دست یابیم.«
بررسی روند سال های گذشته نیز نشان می دهد با اجرای کنترل ترازنامه ای او، رشد 
نقدینگی از ۳۱.۱ درصد در پایان ۱۴۰۱ به ۲۴.۳ درصد در پایان ۱۴۰۲ کاهش یافته و در 
۱۴۰۳ تقریبا تثبیت شده است. هر چند مسیر رشد نقدینگی در سال جاری هم تنها 
در بهار مطابق برنامه رشد هدف گذاری شده حرکت کرد و از فصل تابستان به بعد به 
واسطه سیاست های حمایتی بانک مرکزی در زمینه های مختلف و همچنین تسهیل 
تامین مالی دولت، رشد نقدینگی از سطح برنامه ریزی شده فاصله گرفت. حالا هم 
سال در حالی شروع شده که میزان رشد و عدد نقدینگی همچنان سرسام آور است 

و حتی هنوز از هدف گذاری خود بانک مرکزی نیز فاصله دارد.

رسیدن به رشد زیر 25 درصدی ممکن نیست
اما برای مهار نقدینگی در نقطه ای که هستیم، چه باید کرد؟ کامران ندری، کارشناس 
اقتصادی در گفت وگو با »اکونگار« ضمن اشاره به کاهش نرخ رشد نقدینگی نسبت 
به سال گذشته، عنوان می کند که به نظر می رسد دولت تا آنجا که می توانسته در این 
زمینه اقدامات موثری انجام داده است. با این حال، نرخ رشد نقدینگی همچنان در 

سطحی بالاتر از میزان مطلوب قرار دارد. وی تاکید می کند 
که در شرایط کنونی، کاهش نرخ رشد نقدینگی به کمتر از 
۲۵ درصد امکان پذیر نیست هر چند در حالت ایده آل، این 

نرخ باید به حدود ۱۰ درصد یا کمتر کاهش یابد.

سه چالش نقدینگی
به گفته او به دلیل دو چالش ساختاری عمده، تحقق 
رشد زیر ۲۵ درصد  فعلا برای ما ناممکن است: »اولا 
دولت با ناترازی شدید بودجه مواجه است و ناچار به 
استفاده غیرمستقیم از منابع پولی می شود. یکی از 
روش های تامین مالی، درخواست از بانک های دولتی 
برای پذیرش تعهدات مالی دولت در قالب وام است. این 
روند در نهایت منجر به افزایش بدهی دولت به بانک ها 
و انتقال آن به ترازنامه بانک مرکزی می شود که خود به 
خلق نقدینگی دامن می زند. دوما برخی بانک ها به دلیل 
ساختار مالی نامناسب، برای انجام تعهدات خود نسبت 

به سپرده گذاران، نیاز به تزریق نقدینگی دارند. ازآنجاکه این بانک ها دارایی های مولد 
کافی برای پوشش تعهدات خود ندارند، به طور مداوم اقدام به خلق پول می کنند. 

این مسئله، یکی از عوامل اساسی در رشد نقدینگی کشور است.«
همچنین از نگاه او علاوه بر این دو عامل ساختاری، یک عامل سیاستی نیز در رشد 
نقدینگی نقش دارد: سیاست حمایت از تولید از طریق ارائه تسهیلات ارزان قیمت. 
ندری توضیح می دهد: »در اقتصاد ایران، سیاست گذاری های کلان بر حمایت از 
تولیدکنندگان تاکید دارد. در همین راستا، نرخ بهره بانکی نسبت به تورم پایین نگه 
داشته شده است. این مسئله باعث افزایش تقاضا برای دریافت تسهیلات، نه تنها از 
سوی تولیدکنندگان بلکه از سوی سفته بازان نیز شده است. افزایش تقاضای وام، 

در نهایت به افزایش خلق نقدینگی منجر 
می شود. که تا زمانی که این سه عامل 
که گفتم ادامه داشته باشد، بانک مرکزی 
قادر نخواهد بود نرخ رشد نقدینگی را به 

کمتر از ۲۵ درصد برساند.«

چشم انداز حداقلی رشد
برای سال آینده

به گفته ندری بر اساس نرخ رشد فعلی، پیش بینی 
می شود که میزان نقدینگی در سال آینده به ۱۲۵۰۰ هزار 

میلیارد تومان برسد. این رقم، به معنای افزایش حداقلی، 
یعنی ۲۵ درصدی، حجم نقدینگی در اقتصاد است که خود 

پیامدهای تورمی جدی در پی خواهد داشت. این کارشناس در 
پاسخ به این سوال که چرا دولت را در کنترل نقدینگی موفق ارزیابی 

می کند، اظهار می کند که هرگونه ارزیابی باید با درنظرگرفتن محدودیت ها 
و قیود ساختاری انجام شود.

ندری می گوید: »دولت با کسری بودجه شدید و کاهش 
درآمدهای نفتی روبه رو است. به همین دلیل 

همین حالا هم در بسیاری از حوزه های 
حمل ونقل  انرژی،  مانند  زیرساختی 
و توسعه شهری، سرمایه گذاری لازم 
اگر  انجام نمی دهد. سال بعد هم  را 

درآمدهای دولت کمتر از پیش بینی های 
از  است  مجبور  دولت  باشد،   ۱۴۰۴ بودجه 

سیستم بانکی قرض بگیرد تا بتواند تعهدات خود که عموما 
در حوزه پرداخت حقوق و دستمزد هستند، انجام دهد. اما مسئله اینجاست که 
در نهایت، دولت توان بازپرداخت این بدهی ها را ندارد، چرا که درآمدی برای آن 

متصور نیست.«
او می افزاید: »در چنین شرایطی، تفاوتی ندارد که چه کسی ریاست بانک مرکزی را بر 
عهده داشته باشد؛ چراکه بانک مرکزی در ایران، به صورت قانونی، استقلال ندارد. 
حتی قانون جدید بانک مرکزی که از سال گذشته ابلاغ شد و قرار بود امسال اجرایی 
شود، نیز استقلالی به این نهاد نمی دهد. بنابراین، بانک مرکزی نمی تواند بگوید که 

فارغ از وضعیت درآمدی دولت، سیاست های خود را دنبال می کند.«
این کارشناس اقتصادی با اشاره به محدودیت های بانک مرکزی تاکید می کند که 
در این شرایط، هر فردی که رییس بانک مرکزی باشد، بیش از ۲۵ درصد نمی تواند 
رشد نقدینگی را کاهش دهد. بانک مرکزی نیز اعلام کرده که دیگر نباید انتظار 
بیشتری داشت، چرا که نهایتا یک الی دو درصد جای مانور باقی مانده که به نظر 
او، در سال آینده همین مقدار هم وجود نخواهد داشت. وی در پایان با اشاره به 
فشارهای بیرونی بر بانک مرکزی تصریح می کند: »مشکل، ساختاری و پایه ای است. 
بانک مرکزی دائما تحت فشار است؛ از یک سو دولت و از سوی دیگر تولیدکنندگانی 
که عمدتا به نهادهای حاکمیتی وابسته اند. آنها از بانک مرکزی می خواهند که 
محدودیت های ترازنامه ای بانک ها را کاهش دهد تا بتوانند تسهیلات بیشتری 
دریافت کنند. این فشارها همواره وجود دارد، به همین دلیل، در چارچوب ساختاری 
و سیاست های فعلی، بعید است که هیچ مدیریتی بتواند نرخ رشد نقدینگی را بیش 

از این کاهش دهد.«

کنترل رشد نقدینگی با حذف ردیف های 
خاصی از بودجه

مرتضی افقه، کارشناس اقتصادی توضیح می دهد 
که معتقد است ساختارهای حاکم بر نظام های اداری، 
اجرایی و بودجه ای کشور، به نوعی نقدینگی زا هستند 
و تا زمانی که به این ساختارها دست نزنیم، کنترل 
او توضیح می دهد:  نقدینگی ممکن نخواهد بود. 
»برخی از این ساختارها اقتصادی هستند و برخی از 
آنها تحت تاثیر سوءاستفاده هایی قرار دارند که بانک ها 
انجام می دهند یا نفوذهایی که ممکن است وجود 
نیستند  قابل جلوگیری  یا  این موارد  باشد.  داشته 
یا قدرت مانع شدن ندارند. همچنین، خود بودجه 
کشور نیز شامل ردیف های زائدی است که هیچ گونه 
کاربرد موثری ندارند، اما به دلایلی با وجود این که 
می دانند اثری ندارند، همچنان دست نخورده باقی می مانند. به همین دلیل، اگر 
ساختارهای موجود تغییر نکنند، من بعید می دانم که کنترل نقدینگی در شرایط 

فعلی امکان پذیر  باشد.«
او در پاسخ به اینکه راه حل مهار نقدینگی بدون آسیب به تولید در شرایط فعلی 
چیست، می گوید: »من بارها گفته ام که بخش قابل توجهی از نقدینگی ناشی 
از کسری بودجه است، اما نه به شکلی که برخی از اقتصاددان ها مدعی هستند 
که این مشکل ناشی از یارانه های پنهان است. من معتقدم که بخش عمده ای 
از کسری بودجه به دلیل هزینه های زائدی است که به طور نادرست در بودجه 
گنجانده شده است و این ردیف های هزینه ای نه تنها به تولید کمک نمی کنند، 

بلکه باعث کاهش کارایی نیز می شوند. این ردیف ها که در زمان های پر درآمدی 
نفتی اضافه شده اند، حالا که درآمدهای نفتی به شدت کاهش یافته، عملا نه تنها 
کمکی به تولید نمی کنند، بلکه باعث مشکلات بیشتری می شوند. متاسفانه، 
دولت ها در طول سال ها نتوانسته اند یا نخواسته اند این هزینه ها را کاهش دهند، 
چون حذف این ردیف ها با مقاومت هایی مواجه است، زیرا افراد وابسته به آنها 
ممکن است دچار مشکل شوند؛ اما اگر دولت ها از همان ابتدا به دنبال حذف این 
 هزینه ها می رفتند، تا به امروز بخش قابل توجهی از کسری بودجه و نقدینگی کنترل

 شده بود.«
از نگاه این کارشناس در نهایت، حذف این هزینه های زائد که هیچ کمکی به رفاه و 
تولید ملی نمی کنند، نه تنها لطمه ای به تولید نخواهد زد، بلکه باعث بهبود کارایی 
اقتصادی خواهد شد. او نهایتا تاکید می کند: »اگر دولت ها از سال ها پیش به این 
سمت حرکت می کردند، امروز نقدینگی و حتی کلیت وضعیت اقتصادی بسیار 

متفاوت بود.«

انفجار 2۷.۸ درصدی نقدینگی و زلزله 40 درصدی تورم

 معیشت در محاصره

نقدینگی چگونه متورم شد؟
دولت برای تامین هزینه هایش، دست در جیب بانک مرکزی کرده است. در 

شرایطی که هزینه های دولت دائما افزایش پیدا می کند، اما درآمدهای آن 
درجا می زند، چاره ای جز استقراض باقی نمی ماند. راه های این استقراض 
متفاوت اند. گاهی دولت به صورت مستقیم از بانک مرکزی قرض می گیرد، 
اما چون این کار اثرات تورمی شدیدی دارد، معمولا راه های غیرمستقیم تر را 
انتخاب می کند. فروش اوراق بدهی، فشار بر بانک ها برای تامین مالی و حتی 
برداشت از صندوق توسعه ملی از جمله این روش ها است. همه این مسیرها 

در نهایت به یک نقطه ختم می شوند: افزایش نقدینگی.
از سوی دیگر، بانک ها هم زخم خورده سیاست های نادرست گذشته اند. 
سال ها اضافه برداشت کرده اند، وام داده اند، ولی پس نگرفته اند. حالا برای 
تامین منابع، باز هم به بانک مرکزی متوسل می شوند. دولت هم که نمی تواند 
اجازه دهد بانک ها ورشکسته شوند، در نهایت راه را برای رشد نقدینگی باز 
می گذارد. در این میان، مردم که هر روز ارزش ریال را کمتر از دیروز می بینند، 
پولشان را به بازار دارایی ها می برند، با این امید که دست کم از تورم جا نمانند. 
بانک ها برای جذب این سپرده ها، نرخ سود را بالا می برند و همین بازی ساده، 

دوباره نقدینگی را متورم تر می کند.
وقتی نرخ سود بانکی بالا می رود، بانک ها برای پرداخت این سودها نیاز به 
منابع جدید دارند، پس وام دهی را افزایش می دهند. اما این وام ها همیشه 
به سمت تولید نمی روند؛ بلکه بیشتر راهی بازارهای سفته بازانه می شوند. به 
این ترتیب، پولی که باید برای رشد اقتصادی استفاده شود، در نهایت به دلالی 
زمین، ارز و طلا ختم می شود. در کنار همه اینها، رشد انتظارات تورمی هم به 
تورم دامن زده است. مردم دیگر به آینده ریال اعتمادی ندارند. هر چقدر که 
دولت و بانک مرکزی از کنترل نقدینگی و کاهش تورم حرف بزنند، آمارها چیز 
دیگری نشان می دهند. همین که مردم فکر کنند تورم قرار است بیشتر شود، 
کافی است تا رفتارهایشان هم بر اساس آن تنظیم شود. یعنی پول را سریع تر 
خرج کنند، روی دارایی هایشان قفل شوند و به دنبال راه هایی برای فرار از 
کاهش ارزش باشند. این رفتار، خود به خود تورم را تشدید می کند، چون وقتی 
همه مردم می خواهند از شر ریال خلاص شوند، تقاضا برای کالا و دارایی بالا 

می رود و قیمت ها را بیشتر از قبل بالا می برد.

پایان اسفند سال 
گذشته، نرخ رشد 

نقدینگی برای سال 1403 
در محدوده 21 تا 25 

درصد هدف گذاری شده 
بود و امروز بر اساس 
آخرین آمار نرخ رشد 

نقدینگی در محدوده 
2۷.۸ درصد قرار دارد
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احمد جباری، نماینده مردم غرب هرمزگان در مجلس شورای اسلامی:
قطع برق در گرمای جنوب کشور توجیه ناپذیر است

طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان به عنوان یکی از گلوگاه های یارانه پرداختی 
دولت از سال ۱۴۰۱ اجرایی شد؛ هدف این بود که با اجرای این طرح که عملکرد همه 
نانوایی های سراسر کشور را در یک سامانه تجمیع می کرد، رصد درستی بر اصابت 
یارانه آرد به اقشار جامعه داشته باشد و از خروج آرد یارانه ای از شبکه توزیع و قاچاق 

آن به خارج از کشور جلوگیری کند.
دولت وقت تلاش کرد ضمن کاهش انحراف در مصرف، نظام توزیع و تخصیص 
یارانه در این حوزه را شفاف تر کند؛ از همین رو از ابتدای اجرای این طرح، هدف اصلی 
کاهش هدررفت منابع ناشی از تخصیص غیرمجاز آرد یارانه ای به سایر بخش ها نظیر 
تولید شیرینی و فروش در بازار آزاد بود، اما امروز نتایج دیگری با وجود اجرای آن به 
دست آمده است. پس از تصویب اجرای این طرح، نصب و راه اندازی سامانه های 
خرید هوشمند و کنترل شده نان به نوبت در همه نانوایی ها اجرا شد به گونه ای که 
نانوایی های فاقد دستگاه های کارت خوان مخصوص خرید نان، مجاز به دریافت 
آرد یارانه ای نبودند. عملکرد این کارت خوان ها به این ترتیب بود که خریدار نان، به 
تعداد مورد نیاز، نان مدنظر را انتخاب می کرد و با استفاده از کارت عابربانک خود 
اقدام به خریداری نان می کرد، این طرح به زعم سید احسان خاندوزی، وزیر وقت 
امور اقتصادی و دارایی دولت سیزدهم به دولت اجازه می داد که تعداد نان های 
خریداری شده هر شخص به طور دقیق مشخص و قابل ارزیابی باشد. سامانه اکنون 
سه سال است که در سراسر کشور اجرا می شود، ولی مردم از اجرای آن چندان رضایت 
ندارند، برخی معتقدند که فقط صرف هزینه اضافه برای پیچیده کردن فرآیند خرید 
نان است، برخی صراحت دارند که چطور با این سامانه می توان گران فروشی و آرد 
دزدی نانوایی ها را کنترل کرد؟ برخی دیگر از این موضوع گله دارند که نانوایی ها هر 
قرص نان را حداقل سه برابر قیمت تعرفه ای با ثبت سه برابری تعداد نان می فروشند 

و در عمل ثبت و کاربرد سامانه چندان در تخلف نانوایی ها موثر نبوده است.

موفقیت یا شکست؛ دو موضع متفاوت از مسئولان دولتی
عبدالناصر همتی، وزیر پیشین امور اقتصادی و دارایی آبان ماه سال گذشته درباره 
نتایج طرح هوشمندسازی آرد و نان گفته بود که طرح آرد و نان موفق شده مصرف 
آرد را کنترل کند و بررسی های ما نشان می دهد از سال ۹۸ تاکنون مصرف آرد رشد 
قابل توجهی، حتی با وجود افزایش ورودی مهاجرین نداشته است. وی صحبت های 
خود را اینگونه تکمیل کرده بود که طرح فعلی برای کنترل مصرف آرد موفق بوده و 
باید از دست اندرکاران تشکر کرد، اما برای حل مشکل قیمت نان، باید این سیستم 
برای رفع معایب بازنگری شود. این سخنان همتی در حالی بود که پیش از آن رضا 
باقری اصل، سرپرست مرکز تحول دیجیتال و فناوری اطلاعات سازمان برنامه و 
بودجه اعلام کرده بود که سامانه نان یکی سامانه هایی است که هیچ مسئله ای را 

حل نکرده و ۲۵ هزار میلیارد تومان برای سامانه بی حاصل نان هزینه شده است.
محمد رسول نظافتی، مدیر اجرایی طرح ملی هوشمندسازی یارانه آرد و نان، در 
نشستی خبری که روز دوشنبه برگزار شد، درباره اثربخشی مالی اجرای این طرح 
گفت: بر اساس محاسبات صورت گرفته این طرح در طی ۳۶ ماه اجرا حدود ۹۶ همت 
اثربخشی داشته است؛ زیرا پیش از این، هر سال مصرف آرد یارانه ای حدود سه درصد 
رشد داشت، اما پس از اجرای طرح، نه فقط رشد متوقف شد، بلکه شاهد کاهش 
نیز بودیم. وی یکی از دستاوردهای این طرح را کاهش هزینه نان برای خانوارها 

دانست و افزود: در مدت ۳۶ ماه، سهم هزینه نان در سبد هزینه خانوار به نصف 
کاهش یافته است. نظافتی انتقادات برخی مسئولان و رسانه ها به بار مالی طرح را 
این گونه پاسخ داد که بار مالی ۷۵ هزار میلیارد تومانی که توسط مدیران سازمان 
برنامه مطرح شده، فارغ از صحت عدد، تدبیری خارج از طرح است تا افزایش هزینه 

تولید نان برای نانوایان جبران و نرخ نان برای مردم افزایش نیابد.

چالش ها و انتقادها؛ اعتراف به ضعف ها در اجرا
در کنار این موفقیت ها، نقاط ضعف و نارسایی های اجرایی را حتی خود مدیران 
اجرایی طرح پنهان نکرده اند؛ نظافتی در پاسخ به انتقادات پیرامون انحراف آرد 
یارانه ای به روشنی می گوید: ما هیچ وقت چنین ادعایی نکردیم که طرح ما سبب 
خواهد شد موضوع انحراف مصرف به صفر برسد، هدف اصلی ما کاهش انحراف 
است و برای اثبات این ادعایمان شاخص های نیابتی مثل قیمت آرد یارانه ای در بازار 
قاچاق را رصد می کنیم. وی با پذیرش اینکه سامانه قابلیت حذف کامل تخلفات و 
انحراف را ندارد، تصریح دارد: در برخی موارد، نانوایی ها از کارت خوان های دیگر برای 
ثبت تراکنش استفاده می کنند و گاهی حتی تراکنش های غیرواقعی رخ می دهد، ما 
نمی توانیم به طور دقیق تفکیک کنیم که چند درصد تراکنش ها واقعی یا غیرواقعی 
هستند. نظافتی به معضل سوءاستفاده و پیچیدگی عملکرد بازار نیز اشاره می کند 
و ادامه می دهد: عبارت قاچاق برای عرضه خارج از شبکه شاید دقیق نباشد. بهتر 
است بگوییم انحراف مصرف یا مصرف خارج ازمسیر اصلی، برخی تخلفات هنوز در 
بازار آرد وجود دارد و سامانه فقط ابزاری برای شفافیت و مدیریت بهتر آن است، نه 
حذف کامل. مدیر اجرایی این طرح معتقد است که مسئله اعمال قانون و دخالت 
نهادهای مختلف مدیریتی )فرمانداری ها، تعزیرات، جهاد کشاورزی و…( و وابستگی 
به همکاری استان ها از دیگر عوامل ناکام ماندن برخورد کامل با متخلفان است. وی 
درباره این موضوع نیز به صراحت بیان می کند: اینکه دستگاه ها چگونه از داده ها 
بهره بگیرند در اختیار خودشان است. هرچه مدیریت استان ها بهتر باشد، کیفیت 

ارائه خدمت نانوایی ها بالاتر می رود.

مشکلات ساختاری طرح هوشمندسازی
اجرای اجباری و فوری سامانه در سراسر کشور، به ویژه برای نانوایان مناطق روستایی، 
با دشواری و نارضایتی شهروندان رو به رو بوده است. ضعف زیرساخت اینترنت، 
تراکنش خارج از شبکه، ثبت ارقام دروغین در خرید نان، گران فروشی، ناآشنایی 
برخی نانوایان با کارت خوان های هوشمند و نیاز به پشتیبانی فنی از نمونه های این 
مشکلات است. در کنار آن هنوز ضعف هایی در الگوریتم های شناسایی و تشخیص 
تخلف وجود دارد و برخی نانوایان و مراجع انتقادی اعلام کرده اند که هیچ سیستم 

هوشمندی جایگزین کافی برای بازرسی های میدانی و سنتی  نشده است.
از منظر سیاست گذاری کلان نیز همچنان دغدغه هایی درباره آینده تحرکات قیمتی 
نان و تاثیر فشار تورمی بر اقشار ضعیف مطرح است، چرا که سامانه اگرچه هزینه را 
برای دولت کم کرده؛ اما مدل قیمت گذاری و حمایت از نانوایان، کماکان وابسته به 
تدابیر آینده و همراهی سایر دستگاه هاست. در مجموع، طرح هوشمندسازی یارانه 
آرد و نان را باید ابتکاری روبه جلو برای کاهش هدررفت، افزایش شفافیت و الگوسازی 
حکمرانی داده محور دانست. با این حال، به اذعان مجریان و مدیران ارشد آن، حذف 

کامل تخلف ها و رفتارهای غیرقانونی میسر نشده و همچنان نیازمند اصلاحات، 
شفافیت بیشتر و همکاری همه جانبه نهادهای مرتبط و صنف نان است. همچنان 
که نظافتی می گوید: هدف ما کاهش انحراف و شفافیت بوده است، نه ادعای حل 
کامل همه مشکلات. این طرح زیرساختی برای ساماندهی است و کامل شدن آن 

نیازمند همراهی همه ارکان اجرایی و مدیریتی کشور خواهد بود.

»سیما«، سامانه ای دیگر برای مقابله با قاچاق آرد
همان طور که از آمار و اخبار برمی آید، طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان موفق 
نشده تا با قاچاق آرد مقابله کند؛ ازاین رو ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز به تازگی 
ضوابط اختصاصی برای خرید، فروش، حمل و نگهداری آرد را ابلاغ کرده است که بر 
اساس آن هرگونه خریدوفروش این کالا باید در سامانه سیما ثبت شود و در فاکتور 
فروش آرد اطلاعات فروشنده، خریدار، وزن آن، راننده و خودروی حمل کننده، مبدا و 
مقصد مشخص باشد. در این راستا محمدحسن جلالی، مدیرکل هماهنگی و نظارت 
آرد و نان شرکت بازرگانی دولتی ایران گفته است: با هدف مقابله با قاچاق صدور 
صورت حساب و فاکتور فروش برای همه آردهای فروخته شده توسط کارخانجات و 
حمل آرد با بارنامه الزامی شده است؛ بنابراین سندی که تحت عنوان فاکتور فروش 
صادر و به رانندگان شرکت های حمل ونقل تحویل می شود، ملاک جابه جایی 

کالاست، در غیر این صورت محصول حمل شده قاچاق محسوب می شود.
وی بیان کرد: با اتصال سامانه سیما و سامانه جامع انبارها، اطلاعات ثبت شده 
در سامانه مذکور به سامانه جامع انبارها منتقل می شود، پس لازم است همه 
اطلاعات فروش آرد در سامانه سیما، ثبت و در قالب بارنامه به رانندگان تحویل شود. 
مدیرکل هماهنگی و نظارت آرد و نان شرکت بازرگانی دولتی ایران با تاکید بر اینکه 
اطلاعات اسناد تحویل شده به راننده باید با محموله انطباق داشته باشد تا از بروز 
مسائل و مشکلات احتمالی جلوگیری شود، خاطرنشان کرد: برای حمل بین شهری، 
رانندگان باید بارنامه ای که حاوی اطلاعات ثبت شده در سامانه »سیما« باشد را به 

همراه داشته باشند.

هوشمندسازی آرد و نان چرا به تخلف و قاچاق پایان نداد؟

ساعتساعتساعتساعت

افزایش قیمت دارو بدون 
پوشش بیمه ای نباید اجرا شود

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: به بیمه ها دستور داده شده 
است که هزینه ها را بر اساس قیمت های اعلام شده از سوی سازمان غذا 
و دارو تقبل کنند. محمدرضا ظفرقندی دیروز در جمع خبرنگاران با اشاره 
به اینکه سهم سلامت باید حداقل هفت درصد از تولید ناخالص داخلی 
)GDP( باشد، اظهار کرد: این در حالی است که سال گذشته این عدد حدود 

۳.۸ تا ۳.۹ درصد بود. بدیهی است اگر این سهم واقعی تامین نشود، با 
کاهش کیفیت خدمات، کاهش سهم دارو و تجهیزات پزشکی و همچنین 
خروج نیروهای انسانی از جمله پزشکان و پرستاران مواجه خواهیم شد. 
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه قیمت دارو افزایش یافته، اما متاسفانه 
بیمه ها هنوز پرداخت های کافی و مناسب انجام نمی دهند، گفت: طبق 
دستورالعمل وزارت بهداشت، تا زمانی که بیمه ها افزایش قیمت داروها 
و تجهیزات پزشکی را تقبل نکنند، این افزایش نباید اجرایی شود. وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ادامه داد: قیمت دارو و تجهیزات 
پزشکی باید واقعی باشد؛ یعنی بر اساس هزینه واقعی تولید تعیین شود. 
به عنوان مثال، اگر تنها قیمت شیشه یک آمپول پنج هزار تومان باشد، قطعا 
کارخانه نمی تواند محصول نهایی آن را با قیمت سه هزار تومان تولید و به 
بازار عرضه کند. ظفرقندی در پاسخ به سوال تسنیم درباره افزایش قیمت 
تجهیزات به  دنبال حذف ارز ترجیحی گفت: به بیمه ها دستور داده شده 
است که هزینه ها را بر اساس قیمت های اعلامی سازمان غذا و دارو تقبل 

کنند تا فشار اقتصادی از دوش مردم برداشته شود.

 شناسایی ۱۷ بیمار 
مبتلا  به تب دنگی در کشور 

بر اساس اعلام وزارت بهداشت از ابتدای سال ۱۴۰۴ تا سوم اردیبهشت ماه 
بالغ بر ۱۷ مورد تب دنگی تشخیص داده شده است که همه این موارد در 
چابهار رخ داده است. مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت اعلام 
کرد که از ابتدای سال تا ۱۲ اردیبهشت ماه، ۱۷ مورد بیمار مبتلا به تب دنگی در 
کشور شناسایی شده است. بر اساس گزارشات نظام مراقبت بیماری در کشور 
از ابتدای سال ۱۴۰۴ تا پایان سوم اردیبهشت ماه بالغ بر ۱۷ مورد تب دنگی 
تشخیص داده شده است همه این موارد در چابهار رخ داده است و انتقال 
محلی محسوب می شود. همچنین در سال ۱۴۰۳ بالغ بر ۱۱۲۷ مورد تب دنگی 
در کشور تشخیص داده شده که تعداد ۹۲۲ مورد آن در داخل کشور رخ داده 
است و انتقال محلی محسوب می شود و مابقی بیماران در خارج از کشور به 
بیماری دچار شده اند. در سال گذشته، پنج مورد بیمار مبتلا به چیکونگونیا 
گزارش شده است که تمامی موارد سابقه سفر به خارج از کشور داشته اند. این 
بیماران در شهرستان های چابهار و تهران تشخیص داده شده اند. همچنین 
مورد مبتلا به زیکا گزارش نشده است. در تمامی مبادی مرزی زمینی، ریلی، 
دریایی و هوایی بین المللی مراقبت حشره شناسی انجام می شود. اولین 
گزارش صید پشه آئدس اجیپتی در اسفند سال ۱۳۹۸ در شهرستان بندر 
لنگه استان هرمزگان گزارش شده است. در حال حاضر پشه آئدس اجیپتی 
در استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان )چابهار و کنارک(، بوشهر 
لبوپیکتوس در تمامی نقاط استان گیلان، در  )عسلویه و کنگان( و آئدس آ
شهرستان های رامسر، تنکابن، عباس آباد، محمودآباد و نور استان مازندران 
و شهرستان بیله سوار استان اردبیل، شهرستان های خدافرین، هوراند و کلیبر 

استان آذربایجان شرقی گزارش شده است.

تهدید امنیت ملی
در غفلت از فناوری های نوین

ایران سالانه بیش از ۷۰ درصد نهاده های دامی خود را از طریق واردات 
تامین می کند. این بدان معناست که با توقف ورود تنها چند کشتی حامل 
ذرت یا سویا، قیمت مرغ و تخم مرغ به سرعت چندبرابر می شود. امروز دیگر 
جنگ ها فقط در میدان نبرد و با سلاح های متعارف رخ نمی دهند؛ نبردهای 
نوین، اقتصادی اند و جبهه شان بازار جهانی غلات است. در چنین نبردی، 
سلاح تحریم های غذایی است و قربانی، سفره هایی است که به واردات 
وابسته مانده اند. در این میان، امنیت غذایی نه تنها یک دغدغه کشاورزی، 
بلکه مقوله ای راهبردی در تراز امنیت ملی است. در این شرایط، فناوری های 
نوین بازیافت ضایعات غذایی، دیگر صرفا راهکاری زیست محیطی تلقی 
نمی شوند، بلکه به عنوان ابزار دفاع ملی در برابر جنگ خاموش اقتصادی 
مطرح اند. ایران سالانه بیش از ۷۰ درصد نهاده های دامی خود را از طریق 
واردات تامین می کند. این بدان معناست که با توقف ورود تنها چند کشتی 
غ به سرعت چندبرابر می شود.  غ و تخم مر حامل ذرت یا سویا، قیمت مر
تحولات بین المللی نظیر بحران اوکراین، محدودیت های ارزی و چالش های 
ژئوپلیتیکی منطقه طی سال های اخیر نشان داده اند که غذا، به ابزاری موثر 
در جنگ اقتصادی بدل شده است. در این میان، ایران با تولید سالانه نزدیک 
به ۳۶ میلیون تن ضایعات غذایی، ظرفیت بالقوه ای برای کاهش وابستگی 
به واردات دارد. چنانچه تنها ۱۰ درصد از این ضایعات به خوراک دام تبدیل 
شود، بخشی از فشار ارزی و امنیتی کاهش خواهد یافت. یکی از نمونه های 
موفق فناوری های بازیافت، شرکت استرالیایی FRI است که با بهره گیری از 
فرآیندهای پیشرفته مانند سترون سازی، جداسازی هوشمند و فرموله سازی، 
ضایعات غذایی را به خوراک ایمن، استاندارد و ماندگار برای دام، طیور و 
آبزیان تبدیل می کند. این فناوری می تواند تا ۹۹ درصد از پسماندهای 
غذایی را به خوراک قابل استفاده تبدیل کند؛ مقرون به صرفه بوده و قابلیت 
تولید صنعتی دارد؛ در چندین کشور به طور موفق پیاده سازی شده است. 
استفاده از چنین فناوری هایی می تواند مسیر ایران را از وابستگی غذایی به 
سمت تاب آوری و خودکفایی سوق دهد. با وجود ظرفیت های بالای ایران در 
حوزه تولید ضایعات غذایی و نیاز فوری به کاهش وابستگی به واردات خوراک 
دام، اجرای فناوری های نوین بازیافت با موانع متعددی مواجه است. نبود 
سیاست گذاری منسجم، تعارض منافع در بخش های مختلف اقتصادی، 
 فضای نامطمئن سرمایه گذاری و عدم حمایت اجرایی از پروژه های نوآورانه،

از جمله چالش هایی هستند که مسیر بهره برداری از این فناوری ها را با 
کندی و گاه توقف مواجه کرده اند. این وضعیت، زنگ هشداری جدی برای 
تصمیم گیران است؛ چرا که تداوم این رویکرد نه تنها مانعی در مسیر خودکفایی 
غذایی کشور محسوب می شود، بلکه فرصت های راهبردی برای ارتقای 
تاب آوری ملی را نیز از میان می برد. اگر امروز از فناوری هایی چون FRI حمایت 
نشود، فردا نه تنها منابع ارزی برای واردات کاهش می یابد، بلکه اعتماد 
سرمایه گذاران داخلی نیز از بین خواهد رفت. کشورهایی نظیر عربستان، 
امارات و چین به سرعت در حال سرمایه گذاری بر بازیافت پسماندهای غذایی 
هستند، درحالی که ایران با یکی از بالاترین نرخ های ضایعات غذایی در منطقه، 
 ،FRI در آستانه عقب ماندگی راهبردی در این حوزه قرار دارد. فناوری هایی مانند
در قامت یک فناوری بازیافتی، دارای اهمیتی معادل با فناوری های دفاعی و 
سایبری هستند. دشمن این بار نه با گلوله، بلکه با تحریم غذایی در میدان است 
و سنگر مقابله، کارخانه هایی است که می توانند خاکستر زباله را به خوراکی 

راهبردی بدل کنند. آیا زمان بیدارباش برای سیاست گذاران نرسیده است؟

رشد منفی ۷.3 درصدی جمعیت در کشور

آژیر خطرِ کاهش جمعیت به صدا درآمد

نتایج پژوهش های جمعیتی پس از تایید در »کمیته بخشی آمارهای جمعیت«- 
متشکل از اساتید دانشگاه، نمایندگان نهادهای اجرایی و کارشناسان مستقل- از 
طریق درگاه ملی آمار در دسترس عموم قرار می گیرد. در این مطالعات از روش 
ترکیبی )مولفه ای-نسلی( به عنوان چارچوب اصلی استفاده شده که سازمان 
ملل آن را »استاندارد طلایی« برای پیش بینی های جمعیتی می داند. این روش 
با تحلیل همزمان عوامل کلیدی مانند باروری، مرگ ومیر، مهاجرت و ساختار 
سنی- جنسیتی، امکان ارائه پیش بینی های دقیق تری را فراهم 
می کند. نرم افزار Spectrum۴ نیز به عنوان ابزار فنی این تحلیل ها 
به کار می رود که قابلیت مدل سازی جمعیت بر اساس سن و 
جنس را دارد. متغیرهای اصلی در این مدل سازی شامل 
جمعیت پایه سال آغازین، نرخ باروری کل، امید به زندگی 
و مهاجرت خالص است که پاسخگوی نیازهای متنوع 
 برنامه ریزان در حوزه های بهداشت، آموزش و اقتصاد

می شود.
معاون بهداشت وزارت بهداشت، از رشد منفی ۷.۳ 
درصدی جمعیت کشور در سال گذشته نسبت به 
سال ۱۴۰۲ خبر داد. علیرضا رییسی، در چهارمین 
جلسه ستاد مرکزی جوانی جمعیت، گفت: آمار و ارقام 
سازمان ثبت احوال کشور بیانگر این است که میزان 
رشد جمعیت کشور در سال گذشته نسبت به سال 
۱۴۰۲، منفی ۷.۳ درصد است. تعداد موالید کشور که 
در سال ۱۴۰۲ معادل یک میلیون و ۵۷ هزار نفر بود، در 
سال گذشته به ۹۸۰ هزار رسید. وی افزود: فقط اعداد 
و ارقام مربوط به کاهش تعداد موالید و رشد جمعیت 
نباید اهمیت داده شود، بلکه روند کاهش می بایست در 
کانون توجه قرار گیرد. اگر اقداماتی که در حوزه جوانی 
جمعیت صورت گرفته عملیاتی نمی شد، شتاب کاهش 
جمعیت بیشتر بود. اگرچه با رشد منفی هفت درصدی در 
حوزه رشد جمعیت مواجه هستیم، ولی اگر اقدامات صورت 
نمی گرفت، رشد منفی ۲۰ تا ۲۵ درصدی را تجربه می کردیم. 
هرچه میزان اقدامات بیشتر باشد، به نتایج بهتری دست 

می یابیم.
معاون بهداشت وزارت بهداشت ادامه داد: سال گذشته، 
میزان مرگ ومیر استان گیلان نسبت به تعداد تولد آن بیشتر 
بود و این موضوع برای نخستین بار اتفاق افتاد. این موضوع 
می بایست در کانون توجه قرار گیرد؛ چرا که این احتمال 
وجود دارد میزان مرگ ومیر سایر استان ها نیز از میزان تولد 
بیشتر شود. رییسی با بیان اینکه فقط چهار استان کشور در 
وضعیت »نرخ جایگزین« قرار دارند، گفت: خراسان جنوبی، 
وضعیت  در  هرمزگان  و  خوزستان  بلوچستان،  و  سیستان 

نرخ جایگزین قرار دارند. البته متاسفانه، این وضعیت در تمام این چهار استان 
یکسان نیست و میزان تولد فقط در برخی شهرها زیاد است. وی درباره آمار و 
ارقام ازدواج نیز افزود: سال گذشته، حدود ۳۲ هزار ثبت ازدواج افراد بالای ۵۰ 
 سال داشته ایم. سالمندان تنها، یک معضل به حساب می آید و این میزان باید 

کاهش یابد.
معاون بهداشت وزارت بهداشت، درباره میانگین سن زوج ها به هنگام تولد اولین 
فرزند، گفت: میانگین سن مردان و زنان به هنگام تولد فرزند اول به ترتیب ۳۲.۳ 
و ۲۷.۵ است که یک عدد بالا است و می بایست کاهش یابد. وی درباره کاهش 
میزان مرگ ومیر مادران گفت: میزان مرگ مادران کاهشی شده، اما بازهم مرگ 
یک مادر زیاد است. میزان مرگ مادران از ۲۴۵ نفر در سال ۱۴۰۲ به ۲۲۰ نفر در سال 

۱۴۰۳ رسیده است.
رییسی درباره اجرای طرح »آمایش امید« گفت: این برنامه در راستای اجرای نرخ 
جایگزینی ۲.۱ درصد است. وزارت بهداشت در این طرح به بررسی جمعیت مادران 
باردار، میزان باروری و مولفه های دیگر در تمام کشور پرداخته است و به این موضوع 
اشاره کرده ایم که میزان مولفه های در نظر گرفته شده، برای تحقق نرخ جایگزینی 
۲.۱ درصدی به چه میزان باشد. همچنین بر اساس شاخص های در نظر گرفته شده، 
نظام پرداخت برای مراقبان سلامت و پزشکان تعریف کرده ایم. تمام شاخص ها را 
در برنامه پزشکی خانواده در نظر می گیریم. این طرح آمایشی به دانشگاه های علوم 
پزشکی کشور ابلاغ شده است. وی با بیان اینکه کاهش فاصله ازدواج و فرزندآوری از 
شاخص های طرح آمایش امید است، افزود: فاصله میان زمان ازدواج و تولد فرزند 

اول حدود چهار تا پنج سال است. فاصله بین ازدواج و فرزندآوری مناسب  نیست.
معاون بهداشت وزارت بهداشت، درباره شاخص »کاهش فاصله سنی موالید« 
توضیح داد: میانگین فاصله تولد فرزند اول و دوم در کشور حدود چهار سال 
است که باید کاهش یابد. رییسی درباره تولد موالید در زمان مطلوب گفت: 
۵۰ سالگی است، اما زمان مطلوب  اگرچه گفته می شود که سن باروری تا 
بارداری در نظر گرفته شود. سن مطلوب فرزندآوری ۱۸ تا ۳۵ سالگی است و 
هرچه تعداد موالید در این بازه زمانی بیشتر باشد، مطلوب تر است. وی افزود: 
شناسایی تعداد زوج های نابارور را نیز در دستور کار قرار داده ایم و همچنین میزان 
کاهش مرگ ومیر نوزادان و مادران را در کانون توجه قرار داده ایم. میزان مرگ 
 مادران به میزان ۲۲ در ۱۰۰ هزار است که این میزان را ۱۸ در ۱۰۰ هزار هدف گذاری

 کرده ایم.
رییسی، درباره طرح »نفس« اظهار کرد: طرح نفس بازنگری شده و در نظام شبکه 
ابلاغ می شود. معاون بهداشت وزارت بهداشت، درباره تخصیص بودجه تحقیقاتی 
برای دانشگاه های علوم پزشکی، گفت: بودجه پنج میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومانی 
در سال ۱۴۰۳ برای مسائل پژوهشی در حوزه جوانی جمعیت تخصیص داده شده 
است. معاون بهداشت وزارت بهداشت، با بیان اینکه هفته ملی جمعیت از ۲۴ 
اردیبهشت آغاز می شود، افزود: شعار »پدر، مادر، حس خوب زندگی و سبک زندگی 
ایرانی اسلامی« برای نخستین روز هفته ملی جمعیت انتخاب شده است. شعار 
روزهای دوم و سوم هفته جمعیت به ترتیب »ارتقا کرامت مادری، منشأ اکسیر 
جوانی« و »رسانه های دوستدار خانواده و جوانی جمعیت« است. وی درباره 
سایر شعارهای هفته ملی جمعیت، اظهار کرد: شعار روز چهارم »تشویق جوانان به 
ازدواج آسان و فرزندآوری باتوجه به روستاها« و شعار روز پنجم نیز »تامین سلامت 

و تکریم سالمندان« است.
رییسی درباره شعار روز ششم و هفتم گفت: شعار روز ششم و هفتم به ترتیب 
»رویکرد اخلاق محور در پاسداشت حفظ جنین« و »وفاق ملی برای ایران جوان« 
است. وی درباره آموزش در حوزه جوانی جمعیت گفت: ۵۷۱ هزار و ۴۱۸ نفرساعت 
در حوزه جوانی جمعیت طی سال گذشته آموزش در حوزه جوانی جمعیت ارائه 

شده است.

ایران با چالش جدی در حوزه جمعیت روبه رو است؛ جامعه ای که زمانی جوان محسوب می شد، اکنون با سرعتی پنج برابر روند گذشته در حال پیرشدن است. 
این تحولات نگرانی ها درباره ثبات اقتصادی بلند مدت را تشدید کرده است. اگرچه دولت با اجرای سیاست های تشویقی تلاش می کند نرخ تولد را افزایش 
دهد، اما بسیاری از خانواده ها به دلیل مشکلات اقتصادی مانند تورم، بیکاری و تحولات فرهنگی- اجتماعی، تمایلی به فرزندآوری بیشتر ندارند. بر اساس 
گزارش موسسه ملی تحقیقات جمعیت، جمعیت ۸6 میلیونی ایران تحت تاثیر دو عامل اصلی یعنی کاهش شدید نرخ باروری )تا حد 1.6 فرزند برای هر زن( و 
افزایش امید به زندگی )به بیش از ۷۷ سال( به سرعت به سوی سالمندی پیش می رود. پیش بینی های سازمان ملل متحد حاکی از آن است که تا سال 2050، 

حدود 33 درصد از ایرانیان بالای 60 سال خواهند بود که نسبت به آمار سال 2021 )11درصد( رشد سه برابری را نشان می دهد.
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 #تجربه_کردم

رفیق!
به اولین آدم »خالص« و »ارزشمند«ی که رسیدی، عشقش رو همه 

جوره.
با دردسر، بی دردسر. سخت، آسون!

عجیب، طبیعی، بچسب!
چون ممکنه تا آخر عمرت دیگه »این جورش« گیرت نیاد.

بعد هم می دونی چه جوری می شه؟ بعدها به همه آرزوهات 
می رسی ها!

اما این »ازدست دادن«ه، همه رو بی ریخت می کنه.
سیدمحمد سادات اخوی/ نشر پرنده

تشک دوزی سنتی در روستای »دو آب«- سوادکوه
با فرارسیدن فصل بهار و افزایش تدریجی دمای هوا، دامداران منطقه سوادکوه شروع به پشم چینی دام های خود می کنند و بسیاری از دامداران با 
انجام این عمل علاوه بر استفاده از پشم های چیده شده، برای تولیدات خانگی مانند تشک، نخ و زیرانداز به دنبال ازبین بردن کنه ها و کاهش میزان 
بیماری های پوستی در گله خود هستند. روستای »دوآب« در ۱۹ کیلومتری جنوب شهر »پل سفید« در شهرستان سوادکوه، استان مازندران قرار دارد.
عکس: مصطفی شانچی / ایسنا

دولت انگلستان صدای صنعت 
نشرش را شنید

رژیم گیاهخواری؛ انتخابی سالم یا چالش تغذیه ای؟
مدیرکل دفتر تغذیه جامعه وزارت بهداشت گفت: رژیم گیاهخواری می تواند سلامت 
بدن را ارتقا دهد، اما برای جلوگیری از کمبود های تغذیه ای باید با منابع حیوانی یا 

مکمل ها همراه باشد.
بر میوه ها،  رژیم غذایی مبتنی  این خبر گفت:  اعلام  با  احمد اسماعیل زاده 
سبزیجات، حبوبات و سایر منابع گیاهی برای سلامت بسیار مفید است، اما برای 
تامین کامل نیاز های بدن، باید با مواد غذایی حیوانی تکمیل شود. وی افزود: 
گیاهان بسیاری از مواد مغذی مورد نیاز بدن را تامین می کنند، اما در برخی موارد 
مانند پروتئین، کلسیم، آهن و روی دچار کمبود هستند. به همین دلیل، توصیه 
می شود که رژیم گیاهخواری همراه با مصرف لبنیات و تخم مرغ باشد. این گروه 
 که به لاکتو-اوو وج ترین ها معروف هستند، معمولا مشکلات تغذیه ای کمتری

خواهند داشت.

پوکی استخوان از عوارض رژیم وگان
اسماعیل زاده گفت: افرادی که گیاهخوار مطلق )وگان( هستند، در طولانی مدت 
ممکن است دچار تحلیل عضلات، پوکی استخوان و کمبود های تغذیه ای شوند. این 
افراد باید از مکمل های پروتئینی حیوانی، آهن و کلسیم استفاده کنند. در کودکان، 
رژیم گیاهخواری مطلق توصیه نمی شود، اما در بزرگسالان و سالمندان در صورت 

مصرف مکمل ها می تواند امکان پذیر باشد.

رژیم کتوژنیک؛ حقیقتی فراتر از پروتئین و چربی
مدیرکل دفتر تغذیه جامعه وزارت بهداشت در ادامه درباره رژیم کتوژنیک توضیح 
داد و گفت: این رژیم بر مصرف چربی های سالم و کاهش شدید کربوهیدرات ها 
تمرکز دارد. برخلاف تصور رایج، رژیم کتوژنیک تنها مبتنی بر پروتئین نیست، بلکه 
مصرف چربی در آن بیشتر است و به سوخت وساز بدن کمک می کند. وی افزود: رژیم 
کتوژنیک به طورکلی برای سلامت توصیه نمی شود، زیرا ممکن است در طولانی مدت 

عوارضی مانند مشکلات کلیوی، افزایش کلسترول و اختلالات گوارشیایجاد کند.

وقوع تندباد در دامنه های جنوبی البرز
گاه به نقل از سازمان هواشناسی، امروز )سه شنبه( در آذربایجان  به گزارش آ
غربی، آذربایجان شرقی، اردبیل، گیلان، مازندران، گلستان، خراسان شمالی، 
شمال و غرب خراسان رضوی، شمال و شرق سمنان، غرب کردستان و 
ارتفاعات زنجان، قزوین، البرز و تهران، رگبار و رعدوبرق، گاهی همراه با وزش 

باد شدید رخ خواهد داد.
این شرایط چهارشنبه در نوار شمالی کشور، پنجشنبه در شمال غرب و شمال 
شرق و جمعه در شمال غرب کشور و همچنین سواحل غربی دریای خزر ادامه 
خواهد داشت. دمای هوا پنجشنبه و جمعه به طور محسوسی در استان های 
ساحلی دریای خزر افزایش می یابد. امروز در ساعات بعدازظهر و اوایل شب در 
استان های واقع در دامنه های جنوبی البرز، وقوع تندباد لحظه ای همراه با 
خیزش گردوخاک مورد انتظار است. همچنین طی دو روز آینده بارش تگرگ در 

برخی نقاط شمال غرب و غرب کشور دور از انتظار نیست.
امروز سه شنبه در جنوب شرق و برخی مناطق مرکز و جنوب و چهارشنبه 
و پنجشنبه در نیمه  شرقی کشور وزش باد شدید و در برخی نقاط خیزش 

گردوخاک و کاهش کیفیت هوا پیش بینی می شود.

آب و هوا

 copyright قرار بود در انگلستان قانونی موسوم به »انصراف از حق نشر« یا
opt-out اجرا شود که به شرکت های هوش مصنوعی اجازه می داد از 

ثار دارای حق نشر برای آموزش مدل هایشان استفاده کنند. کتاب ها و آ
بر اساس این قانون، هر اثری که پدیدآورش به طور رسمی اعلام نکرده 
بود که اجازه نمی دهد از آن برای آموزش هوش مصنوعی استفاده شود، 
به صورت خودکار در اختیار شرکت های هوش مصنوعی قرار می گرفت. این 
تصمیم با اعتراض گسترده نویسندگان، ناشران و هنرمندان روبه رو شد. 
آنها گفتند این طرح، حقوق پدیدآورندگان را زیر پا می گذارد. در نهایت دولت 
عقب نشینی کرده و این طرح متوقف شده است. با این حال، نگرانی ها 
ادامه دارد و فعالان نشر خواهان قانونی روشن و قطعی برای حمایت از 

حقوق خالقان آثارند.
The Guardian :منبع

چگونه از چرم مراقبت کنیم؟ 

چرم ماده ای است که زیبایی و کارایی محصولات مختلف از کیف و کفش گرفته تا 
مبلمان و کت را افزایش می دهد. مراقبت مناسب از چرم نه تنها طول عمر چرم را 
افزایش می دهد، بلکه جذابیت ظاهری آنها را نیز بالا می برد. در این مقاله در مورد 

اینکه چگونه از چرم مراقبت کنیم؟ صحبت می کنیم.

 اجتناب از نور مستقیم خورشید
قرارگرفتن چرم در معرض نور مستقیم خورشید می تواند منجر به ترک خوردن، 
محوشدن و ازبین رفتن درخشندگی طبیعی آن شود. چرم به اشعه ماوراء بنفش 

و گرما حساس است که این موضوع می تواند روند پیرشدن چرم را تسریع کند.

 نگهداری در محیط خشک و خنک
چرم باید در محیط خشک و خنک نگهداری شود تا از آسیب ناشی از رطوبت و نوسان 

دما جلوگیری شود. 

عدم نگهداری چرم در کیسه پلاستیکی
نگهداری چرم در کیسه پلاستیکی می تواند رطوبت و گرما را به دام بیندازد و منجر 

به تشکیل کپک شود. چرم برای حفظ انعطاف پذیری خود و جلوگیری از خراب شدن 
نیاز به تنفس دارد. 

تمیزکردن منظم با پارچه نرم
تمیزکردن منظم با یک پارچه نرم برای ازبین بردن کثیفی، گردوغبار و روغن های 
جمع شده روی سطوح چرمی ضروری است. پارچه های نرم میکروفیبر یا نخی برای 

پاک کردن سطوح چرمی به آرامی ایده آل هستند.

استفاده از واکس و نرم کننده های مخصوص
استفاده از واکس ها و نرم کننده های مخصوص روشی موثر برای حفظ و جوان سازی 

چرم است. 

دوری از منابع حرارتی مستقیم
قرارگرفتن مستقیم در معرض منابع گرما مانند رادیاتور، شومینه یا آفتاب می تواند 

به چرم آسیب برساند و باعث خشک شدن و ترک خوردن آن شود. 

پاک کردن سریع لکه ها از سطح چرم
اگر لکه ها به سرعت پاک نشوند، می توانند به سرعت در چرم نفوذ کنند. لکه های آب، 
ثاری از خود به جای بگذارند که پس از نفوذ  روغن، جوهر و مواد غذایی می توانند آ

به مواد، پاک کردن آنها دشوار است. 

استفاده از روغن های طبیعی برای نرم کردن
روغن های طبیعی مانند روغن جوجوبا یا روغن راسو برای نرم کردن چرم بسیار 

عالی هستند. 

آویزان کردن صحیح لباس های چرمی
آویزان کردن مناسب لباس ها یا اقلام چرمی برای جلوگیری از کشیدگی، افتادگی یا 

بدشکل شدن آنها ضروری است. 

جلوگیری از تماس با مواد شیمیایی قوی
چرم به مواد شیمیایی خشن حساس است، زیرا این مواد ممکن است منجر به تغییر 

رنگ، ضعیف شدن یا حتی آسیب غیرقابل برگشت شوند. 

پنج راهکار ساده
برای کاهش کلسترول بد

LDL ضروری است.  برای حفظ سلامت قلب، کنترل سطح کلسترول 
بزرگسالان بهتر است کلسترول LDL خود را زیر mg/dL ۱۰۰  نگه دارند و افراد 
با سابقه تصلب شرایین باید آن را زیر mg/dL ۷۰ حفظ کنند. در این مطلب، 
پنج روش ساده و موثر خانگی برای کاهش کلسترول بد معرفی شده است.
کلسترول بالا، به ویژه افزایش سطح کلسترول بد )LDL(، یکی از عوامل اصلی 
خطر برای بیماری های قلبی و عروقی است. بسیاری از افراد برای کنترل آن 
به داروها متکی هستند، اما تغییرات ساده در سبک زندگی و رژیم غذایی نیز 
می توانند تاثیر چشمگیری داشته باشند. در این مقاله، با چند روش طبیعی 
و خانگی آشنا می شوید که به شما کمک می کنند بدون نیاز به داروهای 
شیمیایی، سطح LDL را کاهش دهید و سلامت قلب خود را بهبود ببخشید.

۱- نوشیدن آب دانه چیا در صبح 
دانه های چیا سرشار از امگا ۳، فیبر و آنتی اکسیدان هستند. مصرف آب دانه 

چیا در صبح با جذب کلسترول در خون مقابله می کند. 

2- مصرف غلات کامل مانند جو
جو و بلغور جو دوسر حاوی فیبر محلول »بتا گلوکان« هستند که به کاهش 
LDL کمک می کنند. گنجاندن جو در صبحانه یا اضافه کردن آن به سوپ و 

سالاد، تاثیر چشمگیری بر سلامت قلب دارد.

3- افزایش مصرف فیبر در وعده های غذایی
میوه ها، سبزیجات، حبوبات و لوبیاها با اتصال به کلسترول، آن را از بدن 
دفع می کنند. مصرف روزانه ۲۵ تا ۳۰ گرم فیبر نه تنها به هضم غذا کمک 

می کند، بلکه سطح کلسترول را نیز تنظیم می کند.

4- فعالیت بدنی منظم
ورزش روزانه باعث کاهش LDL و افزایش HDL )کلسترول خوب( می شود. 
پیاده روی، دوچرخه سواری یا حتی انجام کارهای خانه به مدت ۳۰ دقیقه در 

روز، نقش مهمی در کنترل کلسترول دارد.

5- مصرف آجیل و دانه های مفید
گردو، بادام و دانه کتان سرشار از چربی های اشباع نشده هستند که 
کلسترول بد را کاهش می دهند. البته به دلیل کالری بالا، در مصرف آنها 
تعادل را رعایت کنید. با رعایت این راهکارهای ساده، می توانید سطح 
LDL را به طور طبیعی کاهش دهید و از سلامت قلب خود  کلسترول 

محافظت کنید.

ربات انسان نمای منبع باز 
برای محققان رباتیک ساخته شد

دانشگاه کالیفرنیا برکلی از یک ربات انسان نمای منبع باز، ارزان قیمت و قابل 
شخصی سازی به نام »Berkeley Humanoid Lite« رونمایی کرده است.

به نقل از اینترستینگ انجینرینگ، این ربات برای تسهیل تحقیقات رباتیک برای 
محققان و طرف داران حوزه رباتیک ابداع شده است.

طبق گزارش ها این ربات که می توان آن را با چاپگر سه بعدی ساخت، در اصل 
برای محققان، معلمان و طرف داران رباتیک ساخته شده است. نکته جالب آن 
است که Berkeley Humanoid Lite برخلاف ربات های تجاری منبع بسته و 
گران قیمت، با کمتر از پنج هزار دلار ساخته و با قطعات موجود در بازار و چاپگرهای 

رومیزی تولید می شود.
و  توجهات  افزایش  وجود  با  نوشته اند:  پژوهش  این  بیانیه  در  محققان 
پیشرفت های زیاد در حوزه ربات های انسان نما، جالب ترین نسخه های این 
ابزارها همچنان گران قیمت و منبع بسته هستند. عدم دسترسی و قابلیت 
شخصی سازی رشد میدان و توسعه وسیع تر فناوری ساخت ربات های انسان نما 
 Berkeley Humanoid را محدود می کند. برای برطرف کردن این چالش ها ما
Lite را نمایش دادیم. موتورها و بدنه ربات با استفاده از جعبه دنده های 

سیکلوئیدی سه بعدی چاپ شده ساخته شده اند که بسیار ارزان و قدرتمند 
هستند. این نوع جعبه دنده ها به دلیل اندازه کوچک و مقاوم در برابر بار شوک 

مشهور هستند. 
قطعاتی که قابل چاپ نبودند نیز به راحتی از فروشگاه های آنلاین خریده شدند. 
ربات حاصل از این فرآیند ۰.۸ متر ارتفاع و ۱۶ کیلوگرم وزن دارد. چارچوب ربات با 
چند قطعه آلومینیومی برای افزایش قدرت یک پارچه شدند. ربات می تواند راه 
برود، بجهد و از راه دور قابل کنترل است. همچنین ابزار مجهز به فناوری یادگیری 

تقویتی است تا مهارت هایش را ارتقا دهد.

کاغذک

عکس خبر

سبک زندگی

پرتاب ماهواره های »استارلینک« 
در روز جنگ ستارگان

با خوردن روزی یک عدد پیاز 
چه اتفاقی در بدن مان می افتد؟

شرکت »اسپیس ایکس« ۲۹ ماهواره »استارلینک« خود را در روز جنگ ستارگان 
به مدار زمین فرستاد.

به گزارش ایسنا، موشک »فالکون Falcon( »۹ ۹( شرکت »اسپیس ایکس« 
)SpaceX( بار دیگر به پرواز درآمد و ۲۹ ماهواره »استارلینک« )Starlink( را در 

روز چهارم مه ۲۰۲۵ که روز جنگ ستارگان نام گرفته است، راهی مدار پایین زمین 
کرد. روز جنگ ستارگان یک روز یادبود غیررسمی است که هر سال در روز چهارم مه 

برای بزرگداشت مجموعه جنگ ستارگان برگزار می شود.
به نقل از اسپیس، این پرتاب ساعت ۴:۵۴ صبح به وقت منطقه زمانی شرقی 
از مجتمع پرتاب A۳۹ مرکز فضایی کندی ناسا در فلوریدا انجام شد. مرحله 
اول موشک حدود ۸.۵ دقیقه بعد به زمین بازگشت و روی سکوی شناور بدون 
سرنشین اسپیس ایکس فرود آمد. براساس شرح ماموریت اسپیس ایکس، این 

بیستمین پرتاب و فرود برای این تقویت کننده ویژه بود.
۲۹ ماهواره استارلینک، این بیشترین تعداد ماهواره های پرتاب شده  با 
برای تامین اینترنت پهن باند در یک پرتاب فالکون ۹ تا به امروز بود. به گفته 
»جاناتان مکداول« )Jonathan McDowell( متخصص ردیابی ماهواره و 
اخترفیزیک دان، اسپیس ایکس تاکنون نزدیک به ۸۵۰۰ ماهواره استارلینک 
را پرتاب کرده است که بیش از ۷۳۰۰ عدد از آنها در مدار نزدیک پایین زمین 

عملیاتی هستند.

پیاز، گیاه پرخاصیت، نه تنها یک چاشنی محبوب در آشپزی است، بلکه خواص 
دارویی شگفت انگیزی دارد که در بهبود سلامت بدن نقش بسزایی ایفا می کند. 
مصرف پیاز به صورت خام یا پخته فواید بی نظیری دارد که آگاهی از آنها می تواند 
به حفظ سلامتی کمک کند. در ادامه به برخی از مهم ترین خواص پیاز اشاره 

می کنیم.
پیاز یکی از سبزیجاتی است که به دلیل ترکیبات مفیدش، تاثیرات مثبت زیادی بر 
سلامت قلب، استخوان ها و دستگاه گوارش دارد. همچنین، خواص دیگری دارد 

که شاید بسیاری از افراد از آن بی خبر باشند :
1-  بهبود خلق وخو و پیشگیری از افسردگی

2- کمک به سلامت سینوس ها
3- افزایش باروری در مردان

4- تقویت سلامت دهان و دندان
5- پیشگیری از سرماخوردگی و آنفلوآنزا

6- تسکین گوش درد.
پیاز با خواص فوق العاده اش نه تنها یک ماده غذایی ارزشمند است، بلکه یک 
داروی طبیعی برای درمان بسیاری از بیماری ها محسوب می شود. با گنجاندن 
 آن در رژیم غذایی روزانه، می توانید از فواید بی نظیر آن برای سلامتی بهره مند 

شوید.


